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Учорашні курси 

НБУ:

1 $ = 25,16 грн 

1 € = 28,03 грн

1 рос. руб. = 0,3 грн

Черговим доказом того, що Росія постачає зброю та боєприпаси бойовикам, є захоплений у бойовому зіткненні з ворогом сучасний піхотний вогнемет, що прийнятий на озброєння ЗС РФ. ❙
Фото з сайта uapress.info. ❙

На що пiде Донбас?
Росія системно зриває 

можливість мирного вирішення 

конфлікту на сходi України
стор. 2 »

Нетаємне товариство 
книголюбів

Письменниця Леся Воронина вчить дітей 

переборювати страхи, доносить ідею, що 

ми — непереможні, а образи синьомордів 

списувала з нещодавньої влади
стор. 12—13 »

Рада при 
Надії

Вчора вперше у 

сесійній залі працювала 

народний депутат 

України Надія Савченко
стор. 4 »

Харківський 

учений знайшов у 

морських глибинах 

Антарктиди кілька 

нових видів тварин
стор. 11 »

Законсервована еволюція
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«Кремлю, звісно, вигідно зняття санкцій, особливо перед виборами — 
парламентськими y вересні та президентськими y 2018-му». Зоя Свєтова

російська правозахисниця

УКРАЇНА МОЛОДА

Олена КАПНІК

 Ще двоє українських полонених 
найближчим часом можуть повернути-
ся додому. Один iз фігурантів так зва-
ної справи «Кримських терористів» 
Геннадій Афанасьєв напередодні напи-
сав прохання про помилування. Анало-
гічне прохання зробив i Юрій Солошен-
ко, обвинувачений y шпигунстві про-
ти Росії. За словам адвоката Афанасьє-
ва, Олександра Попкова, Росія після 
звільнення Савченко активно включи-
лася в обмінний процес i тому є ймовір-

ність їхнього швидкого повернення до-
дому. 
 Тим часом громадські діячі наголо-
шують на необхідності звільнення всіх 
в’язнів разом, яких y Росії близько 
двадцяти, включаючи заарештованих 
кримських татар. «Потрібно вирішува-
ти всі «кейси» не поодиноко, як у ви-
падку з Савченко, а колективно. Пот-
рібно робити все, щоб відразу віддали 
не одну Савченко за двох — Єрофєєва 
й  Александрова. Я точно знаю з пер-
шоджерела, що в Україні є ще росій-
ські військовослужбовці, які потрапи-

ли в полон у результаті бойових дій на 
Донбасі. Це означає, що обмінний ма-
теріал є, переговори вести можна», — 
переконаний Марк Фейгін.
 Утім y коментарі «УМ» російсь-
ка правозахисниця Зоя Свєтова зізна-
лася: питання, як швидко звільняти-
муть інших українців чи на кого їх об-
міняють, поки залишається відкри-
тим, адже Путін y питанні заручників 
поводиться як справжній терорист. 
«Кремлю звільнення української льот-
чиці було дуже необхідне. Заради якої 
своєї таємної мети Путін був готовий 
терпіти тріумфальну зустріч Савченко 
y Києві i заяви Порошенка про «повер-
нення Криму i Донбасу», нам невідо-
мо. Є велика ймовірність, що за кож-
ного конкретного політичного в’язня 
Кремль проситиме власну ціну. Яка це 
ціна, ми всі можемо тільки здогадува-
тися. Кремлю, звісно, вигідне зняття 
санкцій, особливо перед виборами — 
парламентськими y вересні та прези-
дентськими y 2018-му»,— коментує 
пані Свєтова. 
 Наголошують правозахисники i 
на продовженні «Списку Савченко», 
який не втратить своєї актуальності 
доти, поки всі українські політв’язні 
не повернуться додому. Наразі доку-
мент слід переформатувати та домог-
тися його імплементації країнами, які 
вимагають від Росії виконання Мінсь-
ких угод і дотримання міжнародного 
законодавства України щодо окупації 
кримського півострова. «Запорукою 
звільнення кожного з політв’язнів є 
постійний міжнародний тиск на най-
вищому політичному рівні. Саме по-
будова інформаційного кільця захис-
ту наших громадян, яких тримають 
як заручників, є запорукою успіху, 
від цих дій далі залежить і потужність 
санкцій. «Список Савченко» повинен 
стати символом, прецедентним «зако-
ном», під який потраплятимуть усі ре-
жими, які намагатимуться діяти, як 
держава-терорист. Це буде і превен-
тивна міра, і дуже потужний захист», 
— коментує «УМ» президент Фунда-
ції «Відкритий діалог» Людмила Коз-
ловська. ■

ВІДЛУННЯ

«Амбарна» 
книга
Національне 
антикорупційне бюро 
почало розслідувати 
«чорну бухгалтерію» 
Партії регіонів
Олена КАПНІК

 Минуло вже більше двох років iз мо-
менту, коли «сім’я» екс-Президента Яну-
ковича втекла з країни та вивезла з собою 
чималі статки. Попри це справи, пов’язані 
з викриттям корупційних схем регіоналів, 
i досі створюють суспільний резонанс та 
стають приводом до нових розслідувань. 
Днями НАБУ на основі заяви колишньо-
го заступника СБУ Віктора Трепака розпо-
чало розслідування «чорної бухгалтерії» 
регіоналів. Насамперед iдеться про неза-
конні виплати партією готівкових коштів 
колишнім та деяким нинішнім високопо-
садовцям на суму близько двох мільярдів 
доларів. 
 За словами Віктора Трепака, знач-
на частина наданих ним матеріалів — це 
«амбарна книга»   виплат, які система-
тично здійснювалися за рахунок «обща-
ка»,  або «чорної каси» «Партії регіонів». 
Усі документи стосуються не поодиноких 
злочинів, а «системної багаторічної ко-
рупційної діяльності організованої струк-
тури, яка діяла на базі відомої політичної 
партії і ставила за мету незаконне захоп-
лення влади та її протиправне використан-
ня».
 Попри те, що Трепак відмовився на-
звати прізвища чиновників та політиків, 
які фігурують у документах, та обстави-
ни, за яких ті отримували гроші, вчора 
були оприлюднені окремі сторінки доку-
ментів. Таким чином, на сторінках трап-
ляються прізвища колишнього мініст-
ра і депутата Сівковича, екс-міністра юс-
тиції Лукаш, екс-міністра закордонних 
справ Кожари, керівника Центрвиборч-
кому Охендовського, охоронця Янукови-
ча з російським паспортом Заневського, 
політтехнологів Бондаренка, Мустафіна і 
Грановського тощо. Крім того, величезні 
суми виділялися не тільки на побудову 
політичної корпорації «Партії регіонів», 
а й на дрібні задоволення лідерів. Напри-
клад, серед платежів зустрічається «пере-
доплата за годинник» у розмірі 67 тисяч 
доларів.
 «Оприлюднення «тіньової бухгал-
терії» Партії регіонів за 2012 рік — еле-
мент політичної підготовки до наступних 
виборів»,— переконаний депутат Верхов-
ної Ради п’яти скликань Юрій Костенко. 
Він каже, що «тоді, і зараз політичні про-
екти фінансуються великим капіталом, 
незалежно від того, називається політич-
на сила опозиційною або провладною. В 
Україні створено олігархічний режим, 
який сам себе обирає, сам себе кредитує 
і сам себе фінансує.Зараз ця практика не 
просто продовжується — вона стала ос-
новою всіх передвиборчих кампаній. Ви 
ніколи не замислювалися над тим, звід-
ки партія бере гроші на політичну діяль-
ність? Виборчі бюджети на початку 2000-
х становили десятки мільйонів доларів, 
пізніше — сотні мільйонів доларів. Сила-
ми середнього і малого бізнесу це зробити 
неможливо. Тому тільки великий капітал 
був здатний фінансувати велику політику. 
На жаль, ця практика продовжується і по-
силюється», — коментує Костенко.
 Тим часом y НАБУ попросили не ква-
питися з висновками і закликали «полі-
тиків, ЗМІ та громадськість не вдаватися 
до спекуляцій і почекати на офіційні ре-
зультати». ■

■

Іван БОЙКО

 Рада нацбезпеки і оборо-
ни України не виключає, що 
щоденні провокації російсь-
кої сторони на сході Украї-
ни можуть перерости у пов-
номасштабні військові дії. 
За словами секретаря РНБО 
Олександра Турчинова, єв-
ропейським країнам у кон-
тексті пошуку мирного вре-
гулювання ситуації на Дон-
басі треба чітко розуміти, 
що «Росія — це не третя сто-
рона, а агресор». Тому «ук-
раїнці змушені готуватись 
до адекватної відповіді на дії 
Росії» і розраховують на до-
помогу союзників. 
 «Це їхня зброя викорис-
товується для ведення вог-
ню на сході, це їхні солдати 
вбивають українців, це вони 
розв’язали війну, — наголо-
шує пан Турчинов. — Ми ба-
чимо, як Росія щоденно при-
цільно обстрілює українські 
позиції, при цьому відпра-
цьовуючи застосування но-
вої зброї та нових прийомів 
ведення бою, повністю ігно-

руючи базові позиції Мінсь-
ких угод. У результаті об-
стрілів ми щодня втрачаємо 
вбитими та пораненими на-
ших захисників».
 Заступник секретаря 
РНБО Михайло Коваль до-
дає, що протягом двох років 
проведення АТО бойовики 
спільно з російськими оку-
пантами вбили близько 10 
тисяч  українців, ще 20 ти-
сяч чоловік було поранено, 
близько 2 мільйонів грома-
дян України були змушені 
тимчасово залишити свої 
домівки.
 За словами пана Кова-
ля, керівництво Росії сис-
темно і послідовно зриває 
можливість мирного вирі-
шення конфлікту на Дон-
басі та зберігає агресивні на-
міри щодо України. Зокре-
ма, РФ нарощує свої збройні 
сили на західному і півден-
но-західному стратегічно-
му напрямку, в тому числі 
поблизу державного кордо-
ну України, а також прово-
дить ротацію окупаційних 
військ в окупованих райо-

нах Донеччини і Луганщи-
ни. На сьогодні так званий 
перший армійський корпус 
«Донецьк» має загальну чи-
сельність 20 тис. бойовиків, 
а другий армійський корпус 
«Луганськ» — близько 14,6 
тис. осіб.
 З огляду на вищевикладе-
не, не дивно, що вчора глава 
МЗС РФ Сергій Лавров кате-
горично відкинув умови Ук-
раїни, згідно з якими безпе-

ка на Донбасі повинна пере-
дувати проведенню місцевих 
виборів у зоні АТО. У Моск-
ві заперечують проти ство-
рення поліцейської зброй-
ної місії ОБСЄ, яка мали би 
гарантувати безпеку на Дон-
басі. 
 «Хочу сказати: на це Дон-
бас ніколи не піде!» — кате-
горично заявив пан Лавров, 
навіть не поцікавившись 
думкою маріонеток Крем-
ля в Луганську і Донецьку. 
Скандально відомий дипло-
мат наполягає, що офіцій-
ний Київ спочатку повинен 
надати Донбасу особливий 
статус і амністувати бойови-
ків. Мовляв, безпекові пи-
тання Мінських угод є вто-
ринними, головне ж для 
Москви — вигідні їй полі-
тичні зміни. ■

НА ФРОНТІ

На що пiде Донбас?
Росія системно зриває можливість мирного вирішення 
конфлікту на сходi України

■

А ТИМ ЧАСОМ...

 Українські військові в ході бою відбили у ворожих диверсан-
тів сучасний російський піхотний вогнемет МРО-А, прийнятий на оз-
броєння ЗС РФ у 2003 році. Цей трофей є черговим доказом того, 
що РФ постачає зброю та боєприпаси бойовикам.  
 «Вогнемет термобаричний, призначений для враження високо-
температурним полем та полем надлишкового тиску в житлових при-
міщеннях, промислових забудовах, оборонних спорудах, а також ав-
томобільної та легкоброньованої техніки», — йдеться у повідомленні 
штабу АТО. 
 Водночас терористи й окупанти посилили обстріли Станиці Лу-
ганської. Як наслідок сильного обстрілу райцентру, 30 тис. абонентів 
залишилося без світла. Адже в багатьох місцях перебиті лінії елект-
ропередачі, а також газогін низького тиску. Позаминулої доби на до-
нецькому напрямку загинув один захисник України, двоє — отрима-
ли поранення.

■

У ПОЛОНІ

Бажання свободи
Прохання про помилування написали 
ще двоє українських бранців Кремля

■

Геннадій Афанасьєв може скоро повернутися в Україну.❙
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Лине пісня: за квоти!
Артисти співали під стінами ВР 

■

Тарас ЗДОРОВИЛО

 На київському ДП «Ан-
тонов» відновили Ан-22, 
вирішивши, що «пенсіоне-
ру» варто ще попрацюва-
ти, адже попит на цей літак 
є чималий. У вівторок упер-
ше після тривалого байди-
кування «Антей» пiднявся в 
небо, пробігши Святошинсь-
кою злітною смугою й узяв-
ши курс на Гостомель. Подіб-
ні тренувальні обльоти про-
водитимуться декілька днів. 
А вже найближчими тижня-
ми Ан-22 полетить до Німеч-
чини — для нього є робота в 
НАТО. 
 Нагадаємо, що робо-
ти по літаку Ан-22 (на той 
час «виріб 100») почалися ще 
1960 року, але виробництво 
припало на 1965—1975 роки, 
коли на «Антонові» було вве-
дено в експлуатацію 68 оди-
ниць.  «Антей» (у кодифіка-
ції НАТО: «Півень») — тур-
богвинтовий, широкофюзе-
ляжний транспортний літак, 

який встановив 41 світовий 
авіаційний рекорд. Проте не 
обійшлося й без невдач: за 
даними на лютий 2011 року, 
було втрачено 9 літаків у різ-
номанітних авіакатастро-
фах...
 Зоряний час для «Антея» 
був у 1965 році, коли він при-
летів до Парижа: францу-
зи тоді назвали його «літаю-
чим собором». А наприкінці 
80-х його вже називали «діду-
сем» знаменитої «Мрії». Він 
здатен перевозити до 60 тонн 
вантажів. Як альтернатива, 
він може стати пасажироміс-
тким літаком, узявши на борт 
29 осіб, які супроводжують 
вантаж, або 290 солдатів, або 
206 поранених, чи ж 151 па-
рашутиста-десантника. Мак-
симальна швидкість польо-
ту може сягати 650 км/год., 
а максимальна висота, на яку 
здатний пiднятися, — 9 км. 
Чималою є й дальність його 
польоту, так, перегінна ста-
новить  8500 км, а практична 
— 5225 км. ■

ТРАНСПОРТ

«Антей» знову 
в строю
Дідусь «Мрії» повернувся з «пенсії»

■

Валерія НАЛИВАЙКО

 В Україні представники 
музичної індустрії намагають-
ся відстоювати необхідність 
квотування української пісні 
в радіоефірі. Обговорення за-
конопроекту №3822 тривало 
протягом півроку, і фінальна 
версія пропонує поетапне вве-
дення квот від 25% протягом 
першого року, 30% — протя-
гом другого та 35% — почина-
ючи з третього року вступу в 
дію закону №3822. Утім му-
зиканти продовжують висту-
пати з заявами і зверненнями, 
переживаючи за можливі спе-
куляції навколо законопроек-
ту. «Попри перемогу Майда-
ну, українські радіочастоти 
залишилися під контролем 
тих самих українофобів, які 
вперто не бажають помічати 
україномовної музики та за-
питів слухача на неї», — на-
голосили артисти у звернен-
ні. За словами музикантів, 
радіомагнати пропонують їм 
«чесно конкурувати» з росій-
ськомовними, свавільно про-
голосивши ледь не всю украї-
номовну музику неякісною 
або «неформатом» і відмо-
вляючись брати її в ротацію. 
Вимагають запровадити кво-
ти для вітчизняної музики, 
припинити будь-які спекуля-
ції щодо законопроекту 3822, 
щоб український слухач наре-
шті чув пісні українською мо-
вою, а україномовні автори та 
виконавці були почутими.
 Окрім цього, ситуація не 
спиняє обертів ще й через те, 
що нещодавно група народних 
депутатів Комітету з питань 
свободи слова та інформацій-
ної політики, серед яких Іри-
на Геращенко, Іван Крулько, 

Андрій Лозовий, Борислав Бе-
реза та інші, внесла до Верхов-
ної Ради альтернативний за-
конопроект 3822-1, в якому 
враховано практично всі ви-
моги радіоіндустрії. Зокрема, 
щодо суттєвого зменшення 
квоти для певних радіостан-
цій.
 Музиканти, обурені таки-
ми спекуляціями і тим, що в 
радіоефірі цього року менш 
як 5% україномовної музи-
ки, не обмежуються лише 
зверненнями. На підтримку 
законопроекту організува-
ли навіть музичний марафон 
під стінами Верховної Ради 
«Пісня — це зброя: підтри-
май №3822». У вівторок там 
виступили ТаРута, Леся Рой, 
Ейра, Mad Heads, Мандри, 
the Doox, Очеретяний кіт, Ру-
тенія, Сергій Файфура, Саш-
ко Лірник, Oleum, Тінь Сон-
ця, КомуВниз (Андрій Сере-
да), та інші українські ви-
конавці. «Це не концерт, це 
музичний Майдан! Якщо про-
граємо сьогодні радіоефір, за-
втра втратимо Україну. 2016 
рік — 25%, зупинили агресо-
ра; 2017 рік — 30%, поверну-
ли Донбас; 2018 рік — 35%, 
повернули Крим», — заявили 
організатори концерту, циту-
ючи депутата польського Сей-
му й автора аналогічного за-
конопроекту в Польщі Мі-
хала Камінського: «15 років 
тому ми ухвалили такий же 
закон у Польщі. Я думаю, що 
цей закон є успіхом, бо сьо-
годні у нас є такі радіо, де зву-
чить 100% якісної польської 
музики. Пiдхід законопроек-
ту №3822 цілком відповідає 
принципам європейських 
країн у захисті національної 
культури». ■

Дар’я БАВЗАЛУК 

 На сміттєзвалищі 
біля Львова стався об-
вал твердих побуто-
вих відходів, унаслі-
док чого під завалами 
опинилося троє пра-
цівників ДСНС та один 
працівник ЛКП «Зби-
ранка». За словами 
керівника прес-центру 
Головного управління 
ДСНС у Львівській об-
ласті Віталія Туровце-
ва, після ліквідації по-
жежі на території Гри-
бовицького сміттєзва-
лища рятувальники 
проводили огляд те-
риторій iз метою вияв-
лення можливих нових 
осередків вогню. Рап-
тово стався обвал. Учо-
ра тривали рятувальні 
роботи з виявлення та 
вивільнення постраж-
далих. Причиною обва-
лу могла стати підзем-
на порожнина, яка ви-
горіла під час пожежі. 
 До пошукової опе-
рації залучили більше 

200 фахівців та 20 ма-
шин спецтехніки. Ро-
боту ускладнили погод-
ні умови. Через дощі 
рятувальники повинні 
зміцнити дамбу та від-
качати фільтрат, який 
із трьох озер накопи-
чився в одному. Тим ча-
сом правоохоронці від-
крили провадження за 
фактом надзвичайної 
ситуації. 
 «Сміттєзвалище па-
лало дві доби. Хлопці 
стояли на горі, від якої 
в якусь мить відколов-
ся шмат, розміром iз 
дев’ятиповерхівку, і 
потягнув їх за собою», 
— розповів Ігор Му-
равський, голова Жов-
ківської районної ор-
ганізації УКРОПу, де-
путат районної ради, 
який перебуває на міс-
ці події. 
 Відомо, що один 
із рятувальників, які 
зникли під завалом, — 
Андрій Вненкевич, го-
лова профспілки по-
жежників та депутат 

Жовківської міської 
ради. Він як начальник 
зміни ДСНС працював 
на гасінні пожежі. 
 «Я, як і всі 
львів’яни, хочу зна-
ти: хто сьогодні нести-
ме відповідальність за 
обвал та похованих під 
ним рятувальників? Бо 
наші активісти мають 
достатньо документів, 
у яких бюрократи писа-
ли, що на сміттєзвали-
щі все гаразд», — наго-
лосив голова політради 
партії УКРОП Тарас Ба-
тенко. Варто зазначити, 
що проблемами Грибо-
вицького сміттєзвали-
ща УКРОПівці перей-
малися досить давно. 
Активісти партії вима-
гали закрити небезпеч-
не звалище та побудува-
ти сучасний сміттєпере-
робний завод, однак чи-
новники їх не чули. 
 Про те, що Грибо-
вицьке сміттєзвалище 
треба закрити, говорять 
iз 1990-х. Утім поки що 
альтернативної ділянки 
для вивезення сміття зі 
Львова та навколишніх 
районів не знайшли. У 
мера Львова Андрія Са-
дового кажуть, що Гри-
бовицьке сміттєзвали-
ще підпалили спеціаль-
но.
 «На місці працюють 
усі аварійні служби. За-
раз здійснюють усі за-
ходи, аби знайти і вря-
тувати людей. Одна з 
версій загоряння сміт-
тєзвалища — підпал. 
Тому що в цьому місці 

ніколи не горіло, заго-
ряння було зліва скраю, 
зовсім не у характерно-
му місці. Точні дані по-
винно встановити слідс-
тво», — зазначив Юрій 
Голець, начальник уп-
равління житлового 
господарства Львівсь-
кої міської ради. 
  Грибовицьке сміт-
тєзвалище, куди виво-
зять сміття зі Львова 
та частини районів об-
ласті, діє з 1957 року і 
є одним із найбільших 
забруднювачів навко-
лишнього середовища 
на території Львівсь-
кої області. Сміттєзва-
лище є третім за роз-
міром у Європі та зай-
має понад 33 га площі. 
Неодноразово селяни з 
навколишніх сіл, міс-
цеві депутати та гро-
мадські активісти вла-
штовували протести 
з вимогою вирішити 
екологічну проблему 
області, однак полігон 
діє досі. Закрити сміт-
тєзвалище і збудувати 
сміттєпереробний за-
вод обіцяли практич-
но кожен мер Львова 
та голова ЛОДА, однак 
безрезультатно. 
  «Є загроза прори-
ву дамби з інфільтрата-
ми. Вона пошкоджена. 
Тоді двометрова хвиля 
з отруйними речовина-
ми затопить найближ-
чі села», — попередив 
учора на сесії Львівсь-
кої облради депутат 
Жовківської райради 
Ігор Муравський. ■

Валерія НАЛИВАЙКО

 Світ давно намагається під-
корити Космос, активно працю-
ючи у цьому напрямi, вигадую-
чи нові технології. Українці не 
пасуть задніх. Нещодавно про-
ект української команди вибо-
ров першість на світовому мара-
фоні космічних розробок Space 
Apps Challenge від NASA. Олек-
сандр Буткалюк, В’ячеслав 
Осауленко, Андрій Музиченко, 
Ілля Рубинский, Павло Прав-
дюк, Микола Денисенко і Софія 
Буткалюк створили оригіналь-
ний космічний літак для альтер-
нативного переміщення Марсом 
— Mars Hopper. Його вже встиг-
ли охрестити «марсіанським 
стрибуном» (Hopper), адже його 
особливість у тому, що літак ру-
хається не на паливі, а викори-
стовуючи сухий лід, яким вкриті 
полярні шапки полюсів Черво-
ної планети. За словами творців 
проекту, лід збирається під час 
посадок за допомогою радіоізо-
топного термоелектричного ге-
нератора (РІТЕГ) і перетворює 
його на газ. Швидке звільнення 
енергії створює реактивну тягу, 
в результаті чого літак пере-
міщається від посадки до посад-
ки, рухаючись «стрибками». 
 «Привабливість нашого за-
думу в тому, що не доведеться 
везти паливо з Землі, — наголо-
сив інженер літака Олександр 
Буткалюк. — Космічний кора-
бель доставить на Червону пла-
нету наш літак у спеціальній 
капсулі. В атмосфері Марса кап-
сула розкриється на певній ви-
соті, з неї випаде Mars Hopper, 
у нього розгорнуться крила, 
хвіст і гвинти. На борту літака 
буде певний запас вуглекислого 
газу, щоб протестувати двигуни 
і пролетіти деяку відстань». 
 До речі, українського «стри-
буна» з-поміж інших заявлених 

проектів 128 міжнародних ко-
манд обрали кращим користува-
чі iнтернету. Саме завдяки гля-
дацьким симпатіям і більш ніж 
44 тисячам переглядів презента-
ції на YouTube і найвищому тра-
фіку по Facebook організатори 
хакатон (хакерський марафон) 
визначились із переможцем. 
«Я сподіваюся, ми зацікавили 
NASA своїм проектом», — за-
значив Олександр Буткалюк, 
додавши, що їхня мета — аби 
Україна зайняла гідне місце 
серед «космічних країн» і, го-
ловне, долучилася до проекту 
Mars Hopper, адже майже всі 
технології для його реалізації є 
в Україні. 
 Тепер команда готується до 

поїздки в США на запуск раке-
ти з космодрому на мисі Кана-
верал у вересні, яку подарува-
ли їм організатори конкурсу. 
А до вересня інженери плану-
ють вдосконалити літак, ство-
ривши два прототипи свого ви-
находу — для наземних і страто-
сферних випробувань. «Думаю, 
гроші на це знайдуться, адже за-
вдяки тому, що про Mars Hopper 
розповіли засоби масової інфор-
мації, про нас дізналися люди 
й організації, готові допомогти 
коштами. Крім того, у нас були 
дві зустрічі в Державному кос-
мічному агентстві України», — 
розповів Буткалюк, відзначив-
ши, що команда сподівається на 
підтримку агентства. ■

НЕБЕЗПЕКА

Накрило 
На сміттєзвалищі відколовся 
шмат, розміром iз 
дев’ятиповерхівку, четверо 
людей — під завалами 

■

НАШІ

Пострибали на Марс
У NASA оцінили апарат для переміщення 
Червоною планетою, створений українцями

■

Українці не пасуть задніх. ❙
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Битва за 27-му «висоту»
 До цього спонукають  кілька фак-
торів. Перший: саме в окрузі № 27 
не так давно перемагав Борис Філа-
тов, креатура партії «УКРОП» і лю-
дина олігарха Ігоря Коломойського. 
По-друге, ще свіжі в пам’яті недавні 
баталії в обласному центрі за посаду 
міського голови. У запеклій боротьбі 
Борис Філатов тоді переміг одного з лі-
дерів Опозиційного блоку Олександра 
Вілкула. Саме внаслідок цього і «ого-
лився» виборчий округ № 27. 
 По-третє, саме у Дніпропетровсь-
ку опозиціонери цього разу виріши-
ли не брати участі у проміжних вибо-
рах узагалі. Таке рішення вони нещо-
давно ухвалили на своєму з’їзді. Що за 
цим стоїть — небажання ще раз окон-
фузитися чи якісь інші фактори? На-
разі таке питання здається щонаймен-
ше дискусійним і поживою для політ-
аналітиків.
 По-четверте, саме Дніпропетровськ 
донедавна вважався надійно контро-
льованим вищезгаданим Ігорем Коло-
мойським, єдиною серйозною проти-
вагою якому сприймався якраз Опози-
ційний блок. Та чи стане це вирішаль-
ним фактором нині? Адже репутація 
Коломойського помітно похитнула-
ся внаслідок незрозумілої ситуації з 
«Дніпром» футбольним, який нині 
має всі шанси перестати бути грандом 
у виді спорту № 1 у всеукраїнському 
вимірі.  
 По-п’яте, сам Бог велів втрутити-
ся у ці виборчі перегони пропрезидент-
ському Блоку Петра Порошенка, для 
якого кожен зайвий голос у парламен-
ті є на вагу золота.
 І, зрештою, саме виборчий округ 
№ 27 на всій Дніпропетровщині має 
особливу специфіку. Адже до нього 
входять увесь Соборний (донедавна — 
Жовтневий) район, частина Централь-
ного (донедавна — Бабушкінського) та 
декілька дільниць iз Самарського. Саме 
тут традиційно голосують найпрогре-
сивніше. Адже Соборний район ще на-
зивають студентським з огляду на те, 
що тут розташована левова частка дніп-
ропетровських вишів. А молодь, як ві-
домо, не настільки зашкорубла, щоб го-
лосувати за старе й віджиле. Хоча цьо-
го разу доведеться серйозно зважити на 
те, що проміжні вибори відбудуться по-
серед літа, тобто у розпал канікул, що 
неминуче обернеться недобором сту-
дентських голосів.

Знайомі все обличчя  
 Серед кандидатів, які вже зареє-
стровані Центрвиборчкомом або ж на 
підході до цього, саме у Дніпропет-
ровську чимало «з іменами». Напри-
клад, першим зареєструвався Загід 
Краснов, старожил місцевого політи-
куму, що протягом тривалого часу бере 
активну участь практично в усіх мож-
ливих виборах. На президентських 
виборах 2004 року він очолював штаб 
Віктора Ющенка у Дніпропетровську. 
З 2006 року — голова фракції «Блок 
Лазаренка» у Дніпропетровській місь-
краді й керівник коаліції більшості, 
до якої входили депутатські фракції 
Партії регіонів, Блоку Наталії Вітрен-
ко «Народна опозиція», Блоку Лаза-
ренка», Комуністичної партії Украї-
ни, Опозиційного блоку «Не Так!». Був 
депутатом Дніпропетровської місь-
кої ради трьох скликань. У 2010 році 
брав участь у виборах міського голо-

ви. Нині Загід Краснов є лідером полі-
тичної партії «Громадська сила», яка 
на минулих виборах пройшла зі своїм 
списком до Дніпропетровської міської 
ради, де отримала справді «золоту ак-
цію».
 Це ж можна сказати і про епатаж-
ну Вікторію Шилову. У тому розумін-
ні, що вона, в недалекому минулому 
— гендиректор Дніпропетровської об-
ласної державної телерадіокомпанії, 
останнім часом теж жодних виборів 
не пропускає. При цьому Вікторія Ві-
таліївна набула репутації непередба-
чуваної пані, здатної неабияк збури-
ти пристрасті. Коли вона свого часу 
на чолі обласної держтелерадіоком-
панії організовувала телемарафони 
на захист свободи слова насамперед 
від тодішнього очільника облдержад-
міністрації Віктора Бондаря, з яким 
відкрито конфронтувала, то мимоволі 
сприймалася за переконану демократ-
ку. Однак надалі пані Вікторію і вза-
галі занесло бозна-куди. Адже після 
захоплення нашим північним сусідом 
Криму і спричиненої ним же дестабілі-
зації на Донбасі саме Шилова стала 
вельми популярною фігурою на росій-
ських телеканалах, де нищівно крити-
кує «майданівську» українську владу. 
Отож цілком вірогідно, що на проміж-
них виборах саме вона може стати та-
кою собі «темною конячкою» від Опо-
зиційного блоку, який таким чином 
вирішив їй щонайменше не заважати 
висуненням свого кандидата.
 Проте Шиловій легка доля на цих 
виборах може тільки снитися. Бо на них 
вона буде далеко не єдиною жінкою «з 
іменем». Уже, зокрема, відомо, що пар-
тію «УКРОП» репрезентуватиме відо-
ма правозахисниця Оксана Томчук, яка 
була адвокатом Геннадія Корбана на ре-
зонансних судових процесах, а також є 
рідною сестрою одного з чотирьох обви-
нувачених в організації гучних терактів 
у Дніпропетровську Дмитра Реви, випу-
щеного на волю тільки після перемоги 
Євромайдану, хоча самому судовому 
процесу кінця краю поки що не видно. А 
виборчий штаб цієї політсили очолюва-
тиме ніхто інший як Андрій Денисенко, 
нині діючий нардеп від сусіднього виб-
орчого округу в Центральному районі 
Дніпропетровська, ще відомий як ав-
тор законопроекту перейменування об-
ласного центру на Дніпро, за який не-
щодавно проголосував парламент. Ка-
жуть, від «УКРОПУ» мав балотуватися 
сам Геннадій Корбан, але на заваді ста-
ла його судимість.
 Судячи з усього, візьме участь у ви-
борчих перегонах і ще одна відома жін-
ка — знаменитий дніпропетровський 
волонтер Тетяна Ричкова, яка нині 
працює у Міністерстві оборони Украї-
ни. Два роки тому вона слідом за чо-
ловіком пішла на фронт, зайнявшись 
забезпеченням 25-ї окремої Дніпро-
петровської повітряно-десантної бри-
гади. Пройшла всі гарячі точки. Втра-
тила на війні свого чоловіка. Але не 
зламалася. Як тепер зізнається, про 
участь у виборах сама не думала. За-
пропонували друзі, й вона сприйняла 
пропозицію всерйоз. 
 І хоч ще не всі кандидати зареєст-
ровані Центрвиборчкомом, уже зараз 
можна передбачити, що на Дніпро-
петровськ очікує справді гаряче літо-
2016. Адже лідера в цих перегонах 
поки що не видно, а це неабияк додає 
інтриги... ■

Наталія ЛЕБІДЬ

 Вівторкова Верховна Рада відкрила-
ся семихвилинним виступом народного 
депутата Надії Савченко, яка  заявила, 
що не дасть забути українських військо-
вих, які воюють на Донбасі. «Я у Верхов-
ній Раді знімаю свій портрет з трибуни і 
замінюю його обличчями хлопців, які бу-
дуть дивитися вам у вічі, які зараз ще си-
дять у тилу ворога, виборюють нашу Ук-
раїну. Для того, щоб кожного разу, коли 
ви виступаєте з цієї трибуни, розуміли, 
що ви не маєте права не витягнути остан-
нього з них», — сказала вона. Плакат на 
трибуні замінили, а відтак сесійна зала 
співала Гімн України. Можливо навіть, 
що «для годиться» Гімн підтягували i 
представники Опоблоку, через яких (не 
в останню чергу) й триває війна на сході. 
Надії Савченко доведеться звикати до 
подібних казусів та протиріч. 
 До речі, коментуючи свій парламент-
ський «дебют», Савченко зазначила, що у 
неї не викликає труднощів робота в сесій-
ній залі українського парламенту. «Пер-
ше враження: працюємо, як на базарі», 
— сказала вона журналістам. Савченко 
також зазначила, що депутати нагаду-
ють їй ледачих школярів. «Може, тому, 
що я їх бачила по телебаченню, у мене 
таке враження, що я тут сиділа і працю-
вала давно. Я зорієнтувалася. Мене це 
не лякає зовсім. Мені складніше буде за-
раз вийти до людей, а тут, iз ними, мені 
зовсім не страшно, не складно», — дода-
ла вона.
 А тим часом пленарне засідання в Раді 
йшло своєю чергою. Депутати запланува-
ли розгляд пропозиції Президента Пет-
ра Порошенка щодо судоустрою й стату-
су суддів. За внесення до порядку денно-
го законопроекту №4734 проголосував 
231 депутат. Щодо підтримки цього за-
конопроекту в понеділок відбулися кон-
сультації у Президента та лідерів парла-
ментських фракцій і об’єднань. У пояс-
нювальній записці до закону вказується, 
що «стратегією реформування судоуст-

рою, судочинства та суміжних правових 
інститутів визначено, що судова рефор-
ма включатиме як оновлення законодав-
ства, так і прийняття змін до Конституції 
України».
 Але наразі до голосування за зміни до 
Конституції ще далеко. Поки що нардепам 
належить внести зміни до Закону «Про су-
доустрій і статус суддів». Вказується, що 
у законопроекті враховано всі ключові ре-
комендації Венеціанської комісії, які сто-
суються судоустрою та статусу суддів. Спі-
кер парламенту Андрій Парубій повідо-
мив, що голосування за цей закон відбу-
деться у четвер, 2 червня.
 Також у вівторок Верховна Рада 
тимчасово знизила ставку акцизного по-
датку на вживані автомобілі до рівня ста-
вок на нові авто. За законопроект №3251 
проголосували 237 народних депутатів.  
Згідно з пояснювальною запискою, до 31 
грудня 2018 року встановлюються зни-
жені ставки акцизного податку на легко-
ві авто та інші моторні транспортні засо-
би, призначені головним чином для пере-
везення людей, включаючи вантажопа-
сажирські автомобілі-фургони та гоночні 
автомобілі. 
 Водночас «ставки акцизного подат-
ку, встановлені цим законом, не застосо-
вуються для легкових автомобілів, якщо 
вони мають походження з країни, визна-
ної державою-окупантом та державою-
агресором щодо України, або ввозиться з 
території такої держави-окупанта та/або 
з окупованої території України». Став-
ки не застосовуються на авто, вироблені 
до 1 січня 2010 року, та ті, що ввозяться 
на митну територію України особою для 
власного використання або на користь ін-
ших осіб.
 Під час ранкового засідання парла-
мент ухвалив й зміни до закону про від-
міну мобілізації близьких родичі бійців, 
які загинули під час АТО. За це прого-
лосували 284 депутати. Водночас закон 
дозволяє добровільну мобілізацію роди-
чів загиблих, якщо вони висловлять ба-
жання служити. ■

ВИБОРИ-2016

Мандат розбрату 
На проміжних виборах до Верховної Ради України 
очікують справжні баталії
Сергій ДОВГАЛЬ
Дніпропетровськ

Як відомо, 17 липня у семи виборчих округах, де з різних причин позбулися 
мандата діючі депутати, відбудуться проміжні вибори до Верховної Ради Украї-
ни. Не оминула чаша сія і Дніпропетровськ. Причому саме тут очікуються чи не 
найзапекліші баталії. 

■ПАРЛАМЕНТ

Рада при Надії
Учора вперше у сесійній залі працювала 
народний депутат України Надія Савченко

■

Надія Савченко зриває плакат на свою підтримку. Тепер, підкреслює вона, місія полягає 
у звільненні решти полонених.
Фото Юрія САПОЖНІКОВА. 

❙
❙
❙
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«Багато соратників Януковича вже давно проінвестували 
закриття справ проти себе». 

Сергій Лещенко
народний депутат України

УКРАЇНА МОЛОДА

Наталія ЛЕБІДЬ

До ста днів Генпрокурора Луценка ще да-
леко. Але Юрій Віталійович, четвертий за 
два останні постреволюційні роки очіль-
ник Різницької, не може собі дозволити 
задовгу «прелюдію». В ідеалі він мав би 
продемонструвати реформаторський дух 
уже за годину після вікопомного голосу-
вання в Раді. Дещо Луценко й справді ро-
бить, але чи те, що від нього очікують.

Програма-мінімум
 Говорячи про свої плани, Юрій Лу-
ценко назвав декілька позицій. Серед 
них — створення ще однієї структури, 
Генеральної інспекції, яка «буде чис-
тити зрадників і корупціонерів у самій 
прокуратурі». Для «зрадників та ко-
рупціонерів», нагадаймо, в Україні іс-
нує Національне антикорупційне бюро 
(не кажучи вже про інші органи право-
порядку). До речі, НАБУ та його голо-
ва Артем Ситник нещодавно були геро-
ями однієї з публікацій в «УМ», у якій 
видання підкреслювало: запитань до 
НАБУ багато, а от ефекту від існування 
цієї інституції — мало. Втім, можливо, 
Генеральна інспекція «зачистить» те, 
що не вдається подолати НАБУ. 
 Також Луценко заанонсував віднов-
лення співпраці з громадською органі-
зацією «Реанімаційний пакет реформ» 
та появу місії ФБР у структурі ГПУ. 
Але найголовніше з того, чого пообіцяв 
добитися Луценко, торкається двох на-
прямів. 
 «Одним із перших кроків буде ре-
алізація закону про люстрацію, згідно з 
яким декілька сотень працівників про-
куратури мають бути звільнені зі своїх 
посад. Закон один для всіх, і прокура-
тура має почати це гасло з себе. Звичай-
но, я проведу нараду з усіма силовика-
ми для координації діяльності опера-
тивних та слідчих підрозділів, бо стан 
злочинності в Україні є більш ніж кри-
тичний», — сказав Луценко.
 Другий після люстрації напрям — 
це карне переслідування як Януковича 
та його «Сім’ї», так і тих, «хто зрадив 
Батьківщину в Криму, Донецьку та Лу-
ганську», говорить Генпрокурор. Отож 
очищення кадрів та покарання злочин-
ців — перші пункти порядку денно-
го новообраного глави ГПУ. Загалом це 
добре підґрунтя для початку роботи, од-
нак проблема в тому, що реалізація та-
кого плану докорінно відрізняється від 
первісного задуму. 

100 днів на «виправлення» 
 Якщо говорити про люстрацію, то тут 
у Генерального прокурора «щось пішло не 
так» від самого початку. «Свій перший іс-
пит — чистку прокуратури від одіозних 
особистостей — Луценко провалив. Дає їм 
«сто днів». А чому не рік чи два?» — запи-
тує депутат Сергій Лещенко, найбільший 
критик нового «господаря» Різницької. 
 Ідеться про відтермінування масових 
звільнень на теренах ГПУ, про яке ого-
лосив Луценко. «Я міг би отримати купу 
«лайків», якби зараз звільнив усіх тих, до 
кого є достатньо зауважень. Але це буде не 
професійний крок. Тому що заміна керів-
ника слідства — це 2-3 місяці згаяного 
часу, поки людина ввійде в курс тисяч то-
мів кримінальних проваджень. А суспіль-
ство справедливо вимагає дати результат 
ще на позавчора, — парирує Луценко. І 
додає: — Вони отримають сто днів, щоб до-
вести до суду все, що може бути доведено 
протягом цього строку. І оцінювати ефек-
тивність слідчих підрозділів я буду через 
сто днів. За цей час сподіваюсь підготува-
ти й нові прізвища». 
 «Якщо чесно, це просто на голову не 

налазить! Навскидку, найодіозніші пріз-
вища: Столярчук, Сус, Божило, проку-
рор Києва Валендюк. Усі вони ходять 
під «смотрящим» Грановським. Хай 
живе незалежний від Банкової Генпро-
курор!» — обурено коментує ситуацію 
Сергій Лещенко. 
 Логіку Луценка (якщо абстрагувати-
ся від політичної складової) зрозуміти 
дійсно непросто. Звільнення людей, які 
не впоралися з поставленим завданням, 
Юрій Луценко називає «непрофесійним 
кроком». У такому разі, що є професій-
ністю? Дивні тет-а-тети з суддями та 
прокурорами нардепа від БПП Олексан-
дра Грабовського, котрого Лещенко зга-
дує у своєму коментарі? 

Свій до свого по своє
 Другий заявлений Луценком пункт 
плану — доведення до логічного фіналу 
справ по Януковичу та його поплічниках 
— теж набув несподіваного забарвлення. 
«УМ» уже писала про те, як на рішення 
Луценка передати економічні злочини 
«Сім’ї» у відання військової прокурату-
ри гостро відреагував усе той-таки Сер-
гій Лещенко. 
 «Для тих, хто не розбирається, це нічо-
го не означає. Але я розбираюся. І скажу 
вам — це означає, що Луценко збираєть-
ся забрати в Горбатюка з Управління спе-
ціальних розслідувань справи щодо най-
більш «жирних» соратників Януковича, 
які перебувають у санкційному списку 
ЄС. Напередодні Луценко писав, що від-
дає їх у військову прокуратуру прокуро-
ру Жербицькому! Якщо забули, я нага-
даю: це близький до Медведчука слідчий, 
який за часів Потебенька вів справи на Ти-
мошенко, за що отримав звання і блага. 
 Таким чином буде досягнута головна 
мета. Багато соратників Януковича вже 
давно проінвестували закриття справ 
проти себе, Столярчук із Шокіним багато 
разів намагалися зламати Горбатюка, щоб 
він «увійшов у становище». У підсумку, 
Шокіну й Столярчукові не вдалося, і вони 
рік вставляли Горбатюку палиці в колеса. 
А тепер прийшов Луценко — і легким ру-
хом руки передає справи «санкційного 
списку» Жербицькому. А для прикрит-
тя цієї операції використовували зустріч 
з адвокатами сімей Небесної сотні. Те, що 
не міг зробити Шокін за рік, Луценко зро-
бив за тиждень!» — обурюється нардеп. 
 Стосунки Генпрокурора Юрія Луценка 
та начальника Управління спецрозсліду-
вань ГПУ Сергія Горбатюка дійсно скла-
даються непросто. Горбатюк скаржиться 
на тиск iз боку заступників Генпрокуро-

ра Юрія Севрука та Юрія Столярчука, а 
також на невтручання Луценка в цю си-
туацію. «Жодних кроків не було зробле-
но для того, щоб це усунути. А це відби-
вається на тих розслідуваннях, які прово-
дяться нами», — заявив Сергій Горбатюк 
в ефірі «Громадського радіо».
 Утiм публічно Юрій Луценко обіцяє 
своєму підлеглому всебічну підтрим-
ку. І навіть відгукується про нього ціл-
ком компліментарно. «Він настільки 
добрий працівник, що не вміє вимагати 
для себе благ. А вони йому потрібні. Не 
йому, а групі... Безумовно, треба збіль-
шити технічну підтримку, ресурси. Ви-
мога тільки одна — ретельно, так, щоб ні 
один європейський суд не засумнівався у 
результативності, завершити справу не 
пізніше початку осені». Сам Горбатюк у 
відповідь на це коментує, що жодні кін-
цеві терміни розслідування криміналь-
них справ він озвучити не береться. 

«Дуже добрий працівник»
 Тим часом відомий журналіст-роз-
слідувач Володимир Бойко наполягає, 
що оспіваний Лещенком Сергій Горба-
тюк не вартий тих додаткових «благ», 
які він буцімто не вміє просити для себе 
і які йому пообіцяв Генпрокурор Луцен-
ко. Свою думку Бойко доводить iз циф-
рами в руках.
 «Управління спеціальних розсліду-
вань було утворено у складі Головно-
го слідчого управління Генпрокурату-
ри 8 грудня 2014 року, щоб у межах од-
ного слідчого підрозділу розслідува-
ти злочини, скоєні владною верхівкою 
часів Януковича. Зокрема, в це управ-
ління були передані справи, відкриті 
у зв’язку з убивствами й заподіянням 
тілесних ушкоджень учасникам акцій 
протесту та співробітникам правоохо-
ронних органів під час зіткнень у цент-
рі Києва; справи щодо суддів, слідчих і 
прокурорів, які затримували й арешто-
вували учасників акцій протесту; а го-
ловне — так звані економічні справи сто-
совно колишніх високопосадовців. 
 Задля цього у структурі цього уп-
равління було утворено чотири відділи, 
один iз яких мав займатися так званими 
«справами Майдану», два — розслідува-
ти економічні та службові злочини ко-
лишніх можновладців, і ще один відділ 
є аналітичним, до складу якого входять 
економісти й навіть психолог. Штат-
на кількість співробітників Управління 
спеціальних розслідувань — 145 осіб, а з 
урахуванням прикомандированих слід-
чих і прокурорів — понад 200 (!). 

 І які ж результати продемонструвало 
Управління спеціальних розслідувань за 
півтора року невтомної роботи? Результа-
ти фактично дорівнюють нулю. Так, нап-
риклад, у 2015 році управлінням до суду 
було направлено лише 13 обвинуваль-
них актів (у тому числі два — з угодами 
про примирення) стосовно 25 осіб, з яких 
11 колишніх працівників органів внут-
рішніх справ, шестеро «тітушок», троє 
колишніх народних депутатів та один 
учасник акції протесту. Але й при тако-
му мізерному навантаженні Горбатюк 
примудрився паралізувати роботу своїх 
підлеглих, кримінальні провадження не 
розслідуються, переважна більшість iз 
них узагалі зупинена», — пише Бойко. 
 Прикметно, що Юрій Луценко має 
цілком толерантне ставлення як до Гор-
батюка, так і до іншої сторони конфлік-
ту, тобто до старої прокурорської гвардії, 
на звільненні котрої нині багато хто на-
полягає. До Юрія Луценка не буде дові-
ри, поки зберігається статус-кво, вважає 
голова правління «Центру протидії ко-
рупції» Віталій Шабунін. «Столярчук, 
Севрук, Говда, руками яких Шокін не 
лише убив наш історичний шанс на ре-
форму прокуратури, а й поховав справи 
поплічників Януковича. Поки ці троє лю-
дей на посадах, немає сенсу обговорюва-
ти щось інше. Бо вони троє — кров і плоть 
цієї корупційної прокурорської системи», 
— підкреслює Шабунін.
 «Я маю працювати з тими, хто є, на 
зарплату, меншу, ніж у їхніх критиків», 
— відповідає на подібні закиди Юрій Лу-
ценко. «В мене нема можливості витрача-
ти час на задоволення вимог громадського 
сектору», — жорстко додає він.

Створення антуражу
 І все-таки зовсім осторонь останніх 
трендів Луценко бути не може. «Громад-
ський сектор» буде представлений в ото-
ченні Генпрокурора правозахисницею та 
відомою адвокатесою Валентиною Телі-
ченко — вона стане заступницею голови 
ГПУ з питань реформ. 
 Інший популярний напрям — запро-
шення на роботу іноземців — теж не за-
лишений Луценком поза увагою. На по-
саду голови конкурсної комісії, що про-
водитиме відбір до складу вище згаданої 
Генеральної інспекції, Луценко підшукав 
громадянина США — щоправда, не без 
українського коріння. «Планую з липня 
призначити американського помічника 
федерального прокурора українського по-
ходження пана Вітвіцького очолити кон-
курсну комісію. Первинну чистку персо-
налу почнемо ще раніше силами внутріш-
ньої безпеки», — зазначив він. Чому саме 
з липня — це залишилося невідомим. 
 До речі, прізвище Вітвицького вже лу-
нало з вуст українських реформаторів. У 
грудні 2014 року його кандидатура була 
висунута на посаду голови Національно-
го антикорупційного бюро. Втім уже в лю-
тому наступного року конкурсна комісія 
з обрання кандидатів на посаду директо-
ра новоствореного органу ухвалила рішен-
ня, що Вітвіцький не зможе очолити На-
ціональне антикорупційне бюро через не-
відповідність формальним вимогам щодо 
віку. Рiч у тiм, що Закон «Про Національ-
не антикорупційне бюро України» пере-
дбачає граничний вік для директора у 65 
років, натомість Богдану Вітвіцькому на 
той момент було вже 67.
 Передбачається, що, окрім формуван-
ня Генінспекції, Вітвіцький сприяти-
ме «відсіву» з ГПУ некваліфікованих 
чи корумпованих кадрів, що, таким чи-
ном, посилить внутрішню безпеку Генп-
рокуратури. Досвід останнього часу по-
роджує великий скепсис щодо ефектив-
ності точкового вкраплення іноземців у 
корумповані українські держструктури, 
які всіляко опираються змінам. І Генп-
рокуратура — тут не виняток, а радше 
підтвердження правила. ■
 P. S. А тим часом Юрiй Луценко виз-
начився iз заступниками. Першим «за-
мом» Генпрокурора став нардеп вiд «На-
родного фронту» Дмитро Сторожук. Ще 
одним заступником, вiдповiдальним за 
мiжнародну спiвпрацю, — Євген Єнiн.

ПЛАНІВ ГРОМАДДЯ

Є у прокурорства початок...
Як стартував на новій посаді Юрій Луценко

■

Перші кроки Луценка на посаді Генпрокурора не вразили.
Фото «Дзеркала тижня»

❙
❙
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Воювали двоє друзiв
 Чорною сторінкою в 
новітню історію України 
ввійде 23 травня 2016 року: 
у цей день на фронті — на 
Донецькому, Лугансько-
му та Маріупольському на-
прямках — українська ар-
мія зазнала найбільших 
втрат за період останнього 
«перемир’я». Поранень за-
знало дев’ятеро вояків, а сі-
мох героїв уже ніколи рідні 
не дочекаються вдома... 
 Серед загиблих у той 
трагічний день були двоє 
«дідів»-«айдарівців» (ад-
же в батальйоні з лип-
ня 2014 року), колиш-
нi майданівці Микола 
Куліба (Дядя Коля/Батя 
Рівненський) 1960 р. н. 
та Сергій Баула (Ворон) 
1970 р. н. — обидва з 2-ї 
«афганської» штурмової 
роти. Служили в одному 
взводі, були командира-
ми відділень.
 Із багатьох розповідей 
«айдарівців» у день про-
щання з героями вдалося 
скласти iсторiю  хлопців i 
обставини їх  загибелі. 
 Микола Куліба — ко-
лишнiй капітан міліції, 
закінчив Львівське учи-
лище МВС. Згодом звіль-
нився з міліційних лав. 
Просто з Майдану в люто-
му 2014 року з токсичним 
бронхітом Микола потра-
пив у 5-ту столичну лікар-
ню, адже отруївся «завдя-
ки» беркутівським грана-
там iз невідомим газом. Як 
тільки-но трохи підліку-
вався, одразу повернувся 
вже на «мирний» Майдан. 
 Один iз волонтерів роз-
повів, що його рідний брат 
служив iз «Дядьою Ко-
лею», коли потрапив на 
Луганську ТЕС, i харак-
теризував того як дуже ве-
селу людину: був «душею 
компанії». 
 Згадує молодий боєць: 
«Рівненське відділення  
май данівців зібралося, й 
у липні 2014 року хлоп-
ці добровольцями поїха-
ли воювати на схід. Вони 
ввійшли до 2-ї «афгансь-
кої» штурмової роти в ба-
тальйоні «Айдар», яка була 
створена на «базі» май-

данівської  8-ї «афгансь-
кої» сотні. В «Айдарі» — 
усі патріоти, ідейні люди,  
й не потрібно було дивити-
ся, що робиться за спиною! 
Усі хлопці реально воюва-
ли й ніхто не боявся!». 
 Побратими стверджу-
вали: Микола був патріо-
том, i не даремно його на-
зивали «Батя Рівненсь-
кий», адже був справжнім 
батьком для молодших 
вояків. Завжди давав ко-
рисні поради, передаючи 
свій бойовий досвід. Нав-
чав хлопців залишатися 
людьми навіть на війні.
 Був добре підготов-
лений. Свого часу брав 
участь у локальному про-
тистоянні: воював у Ка-
рабасі... «Дядя Коля» — 
старійшина штурмової 
афганської роти. І хоча 
спокійно міг собі сиді-
ти у штабі, адже займав-
ся управлінням особового 
складу, але постійно був 
на «передку», на «бойо-
вих», на вістрі подій. 
 Сергій Баула. Хлоп-
ці казали, що це була лю-
дина з «золотими» рука-
ми. Сергій постійно усмі-
хався, а коли його пита-
ли, чому так, казав, що не 
може жити інакше — не 
посміхаючись... Двометро-
вий велетень-«айдарівець» 
згадував про «Ворона»: «У 
1990-ті почав займатися 
меблями — спочатку зро-
бив декілька неймовірних 
ручних робіт, які вразили 
спеціалістів. Згодом від-
крив уже власну фірму, ви-
готовляючи унікальні речі. 
Любив «штовхати», вирі-
шувати складні проблеми, 
але коли все налагоджува-
лося — втрачав до них інте-
рес i починав шукати нові 
труднощі. Таким він був 
і на війні. Там, де тихо й 
спокійно,  він не бачив собі 
застосування. Завжди був 
у гущі подій — у найваж-
чих місцях, точках. 
 Два тижні тому ми по-
сували нашу лiнiю, вирів-
нювали територію. Пішли 
її перевіряти, адже вся 
була замінована «сепара-
ми» ще у 2014-2015 роках. 
А з «того» боку нам назу-

стріч вийшло три групи. 
«Ворон» в авангарді, був 
годинний бій. У нас лише 
один «300»-й. У тому бою 
Сергій зачепив розтяжку, 
але залишився цілим»... 
 Високий худорлявий 
вояк iз прапором у руках 
розповів, що «Ворон» був 
«безшабашний». Війни не 
боявся й постійно «ліз» 
уперед. Завжди підтри-
мував і прикривав. «Нап-
риклад, у листопаді 2014 

року, в Сокольниках, 
коли втретє штурмували 
цей населений пункт, ми 
з Сергієм та іншими хлоп-
цями потрапили в засаду: з 
посадки по нас впритул, із 
метрів семи, «врізали» ку-
лемети. Але він тоді не по-
боявся, а йшов уперед...» 
 Розповідь продовжив 
«Кльон» — ще досить мо-
лодий чоловік, але повніс-
тю сивий... 
 «Із Сергієм познайо-
мився в серпні 2014 року. 
Саме тоді ми виїхали в 
«Айдар». Перед цим зо 
два тижнi побули на збір-
ному пункті в Харкові. В 
«Айдарі» дуже здружи-
лися й були разом до лю-
того 2015-го, потім наші 
дороги розійшлися... По 
мобілізації я потрапив на 
підсилення під Донецький 
аеропорт, у 93-тю брига-
ду, а він залишився в ба-
тальйоні. 
 Згодом я демобiлiзував-
ся й уже два місяці, як не 

в строю. За тиждень до за-
гибелі він мені подзвонив, 
аби приїхав до нього, щоб 
знову разом служити-во-
ювати. Я вже й докумен-
ти подав у воєнкомат, от-
от мав iз Сергієм зустріти-
ся...
 До речі, «Ворон» був 
дуже вправним гранато-
метником — із 400 метрів 
він влучав у ціль розміром 
із дорожній знак. Як воїн 
був дуже відчайдушний i 
добре підготовлений. Ви 
ж бачите, скільки людей 
прийшло попрощатися — 
це ж неспроста...» — за-
вершив розповідь боєць.
 Згадує Володимир 
Правосудов («Шторм»): 
«Із хлопцями з одного 
взводу, тож були постійно 
разом. Вони були як усі: 
ми не ділилися на кращих 

чи гірших — їли одну пай-
ку, разом воювали... 
 Пригадується «гаря-
че» літо 2014 року. Не-
щодавно, напередодні за-
гибелі, на них подали до-
кументи для нагороди за 
утримання Лугансько-
го аеропорту. Тоді, за два 
тижні боїв за ЛАП,  заги-
нуло 49 «айдарівців»... 
Загалом за ЛАП бої трива-
ли з перервами цілий мі-
сяць. Почали ми його бра-
ти ще 27 липня — тоді за 
один день під Георгіївкою 
загинуло 13 наших бій-
ців. Потім «80»-ка (80-та 
окрема десантно-штурмо-
ва бригада. — Ред.) закрі-
пилася, і ми ще раз уже 
через них пішли на Ново-
світлівку — 13 серпня, а 
потім і Хрящувате, 14 сер-
пня — тоді за ці два дні 
полягло ще шестеро «ай-
дарівців». Луганський 
аеро порт ми утримували 
до 29 серпня 2014 року, а 
потім відійшли...»

Останнє бойове завдання
 Побратими розповіда-
ли, що Сергій та Микола 
хотіли трохи відпочити, 
пішовши у нетривалі від-
пустки. 
 Невисокий молодий 
боєць небагатослівний: 
«Скрізь, де стояли поблизу 
населених пунктів і в Лу-
ганській, і в Донецькій об-
ластях, пенсіонерам відда-
вали харчі, а самі були на 
печиві. Місцевим жителям 

надавали меддопомогу». 
 А потім емоційно до-
дав: «Хлопців шкода, та-
ких людей дуже шкода!.. 
Це неправильно! Не хо-
чуть у нашій ВР, та й інші 
можновладці думати го-
ловою, їм лише гроші пот-
рібні. А сюди, на Майдан, 
попрощатися з хлопцями 
— хоч би один iз «небожи-
телів» прийшов.
 На те, що робиться, 
скільки людей загину-
ло, вони закривають очі. 
Перемир’я немає!!! Вій-
на продовжується. Як 
«крили» нас заборонени-
ми снарядами, так і «кри-
ють» дотепер. А наші все 
повідводили...». 
 Згадував про побра-
тимів i розповідав про 
проблеми батальйону ко-
мандир взводу, кремез-
ний вояк: «Не раз нашо-
му батальйону доводилося 
приходити на нове, «голе» 
місце поблизу посадок i 
починати все з «нуля». 

Неприємно — ставлен-
ня до армії: адже ніяко-
го інженерного забезпе-
чення не було й немає. З 
2014 року майже всі фор-
тифікаційні споруди ви-
копували лише руками, 
лише раз на «29»-му вда-
лося «вибити» інженерну 
службу, допомогли тех-
нікою. А зазвичай хлоп-
ці стоять на посту й пара-
лельно ще копають блін-
дажі і т.п. по ночах, аби 
не «засвітити» свої укріп-
лені позиції. 
 Зараз на сході постій-
но сильні дощі, уявіть, 
що там в окопах робиться. 
Хлопці сидять мокрими, 
зміни немає. А те, що по 
телевiзору розказують... 
От Нацгвардію вдягають 
добре, вони випещені. Та 
й техніка у них хороша 
й нова. А нашим як дали 
форму-«піксельку» — і 
все, ніякого змінного одя-
гу ніхто не бачив. Валян-
ки, в яких наші хлопці 
там сидять, й усе інше, — 
волонтерський одяг. Со-
ромно за нашу армію!..
 Розказують про «на-
товські» стандарти. Які 
там стандарти — що там 
одяг, та в нас поламана, 
недобита техніка, ті ж 
БМП — «убиті». Правду 
говорити бояться! Та «на-
товський» вояк відмо-
виться служити при та-
ких умовах. У нас у роті 
— два «УРАЛ»-и... з Май-
дану, й волонтерські лег-
кові машини, які держа-
ва хоче у нас забрати — не 
давши фактично нічого. 
Хіба-що «ЗІЛ», до якого 
треба під бак вішати від-
ро, бо паливо витікає. То 
нехай держава назад собі 
його забирає, бо все одно 
на ньому ніхто не їздить! 
 ...У той трагічний день 
наш безпілотник чомусь 
утратив управління й упав 
у полі на «сепарських» по-
зиціях, поблизу Тарамчу-
ка (Мар’їнський район, 
що на Донеччині. — Ред.). 
Розвідка попросила хлоп-
ців, аби допомогли — за-
брали дрон. Вони вдвох 
і виїхали на «легковуш-
ці»... По рації їм устиг-
ли крикнути, що саме 
там міни, тож якби вони 
розвернулися назад... А 
так наїхали на міну: пе-
редні колеса проскочили, 
а задні — ні! Можете на 
фото біля Стели подиви-
тися, що залишилося від 
їхнього Nissan — розірва-
ний вщент...
 У Сергія недавно був 
день народження, відзна-
чали 46-річчя — заради 
цього його зняли з пози-
цій, це було в Славному. 
Ми сиділи на лавці, він 
згадував свою молодість — 
службу, ще при «Союзі», 
на кордоні з Афганіста-
ном. Потім раптом ска-
зав, що восени треба буде 
звільнятися з армії...»
P.S. 
 І знову втрати: 27 
травня під Старогнатів-
кою загинув бойовий офі-
цер — комбат 72-ї окремої 
механізованої бригади Анд-
рій Жук. Із ним 29 травня 
також відбулося прощан-
ня на майдані Незалеж-
ності. У день прощання з ге-
роєм на фронті полягло ще 
п’ятеро українських воя-
ків... Ось таке «перемир’я» 
під час АТО. Чи все ж війна 
без правил? ■

ГЕРОЇ НЕ ВМИРАЮТЬ!

Не в штабi — на передовій
Кожного дня «перемир’я» на Донбасi ми втрачаємо кращих бійців

■

Микола Куліба 
(Батя Рівненський).

❙
❙

Тарас ЗДОРОВИЛО

Того ранку в Києві, на майдані Незалежності, було чи-
мало фронтовиків, в основному, демобілізованих бій-
ців-«айдарівців», які приїхали до столиці з усіх куточків 
України, аби віддати останню шану своїм бойовим по-
братимам. Чоловіки майже всі у військовій формі, їхнi 
мужні, суворі обличчя сповнені смутку. Труни з тілами 
загиблих «айдарівців» Миколою Кулібою та Сергієм 
Баулою привезли вояки, котрі були із загиблими на 
бойових позиціях у той трагічний травневий день. 
Через живий коридор присутніх, що, схиливши голови, 
стали на коліно, труни занесли під колону — символ 
незалежності України. Відбулися молебень та панахи-
да, а потім і прощання з полеглими. Промов ніхто не 
виголошував, лише стиха то тут то там було чути скупі 
спогади фронтовиків.
Згодом траурна процесія з труною киянина Сергія Бау-
ли вирушила до Лісового кладовища, де бійця провели 
в останню путь, навіки віддавши рідній землі. Труну з 
Миколою Кулібою побратими повезли до Рівного, де 
на центральній площі міста останню шану герою змог-
ли віддати земляки. Народився й виріс Микола у селі 
Срібне Радивилівського району, що на Рівненщині, де 
його й поховали 27 травня...

Прощання з «айдарівцями» 
на Майдані.
Фото з сайта lb.ua.

❙
❙
❙

Сергій Баула (Ворон).❙

Зараз на сході постійно сильні дощі, уявіть, що там в окопах 
робиться. Хлопці сидять мокрими, зміни немає.
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Ганна ЯРОШЕНКО

 Керівник  Полтавської області  Ва-
лерій Головко підтримав ідею робо-
чої групи при облдержадміністрації, 
представники якої запропонували пере-
йменувати вулицю Червоноармійську 
в Полтаві на вулицю Дмитра Коряка, 
уродженця Миргорода, котрий загинув 
у зоні АТО.  Дмитро закінчив електро-
механічний факультет Полтавського 
національного технічного університету 
імені Юрія Кондратюка. Із грудня 2013 
року й до кінця Революції гідності пере-
бував на Майдані в Києві, був активним  
учасником полтавського Євромайдану. 
 У серпні 2014-го став добровольцем 
полку особливого призначення «Азов»  
(позивний  Дмитра — «Брат»). 11 лю-
того 2015 року під час штурму ворожо-
го блокпосту поблизу села Саханка Но-
воазовського району Донецької області 
отримав смертельні осколкові поранен-
ня...  Хлопцю було неповних  26 років... 
За кілька днів до смерті він дав інтерв’ю  
проекту «Вавилон’13». «Усе дуже прос-
то: воюю за свою країну, — пояснював 

Дмитро. — Якщо не боронитиму її тут, у 
Маріуполі, то скоро подібне буде в Пол-
таві, Києві. Війну не виграти, якщо 
кожен триматиметься за свою стріху.  
Так було і в роки визвольної боротьби, 
усе повторюється, історія йде по кру-
гу. І агресор той самий — недружні сусі-
ди. Люди, які виправдовують тероризм, 
— це найстрашніше. Бо в них є діти. І 
якщо вони виховають  їх подібним чи-
ном, то моїм дітям доведеться воювати 
з ними — от що найстрашніше. Те, що 
маємо на сході України, — ніщо інше 
як наслідок занепаду культури й осві-

ти. Якби жителі Донбасу навчалися й 
виховувалися в проукраїнських тра-
диціях, вони б не вірили в ті порожні 

міфи, якими забили їхні голови». 
 За словами  побратима по Майдану 
й АТО «свободівця»  Юліана Матвійчу-
ка, у Дмитра були чіткі плани на май-
бутнє: «Він говорив: «У 27 років одру-
жуся, у 30 — у мене буде двоє дітей. І от 
мої діти мене спитають: що ти,мовляв, 
зробив у житті?». З такою думкою 
Дмитро йшов на війну: буде про що ді-
тям розказати...»
 За  сумлінне виконання службових 
обов’язків, відданість військовій при-
сязі та українському народові, за вияв-
лений героїзм під час виконання бойово-
го завдання  Дмитро Коряк нагородже-
ний державною нагородою — орденом 
«За мужність» ІІІ ступеня (посмерт-
но). Мистецьким пам’ятником  загибло-
му патріоту стала книга-реквієм, кни-
га-спомин «Дорога в безсмертя: Дмит-
ро Коряк», яку впорядкувала полтавсь-
ка поетеса Надія Гринь.  До видання 
увійшли спогади очевидців — учасників 
подій на Майдані та в АТО, фотознімки, 
вірші.  До речі, вулиця Дмитра Коряка 
з’явилася  й у  Чутівському районі, в ма-
ленькому селі Козаче. ■

Тетяна ПАРХОМЧУК

Нещодавно у Вінниці пройш-
ла  не ря дова й почасти знакова 
виїзна нарада Міністерства со-
ціальної політики України. Бо від 
цього дня почалась підготовка до 
старту пілотного проекту впро-
вадження досвіду роботи вінни-
цьких «Прозорих офісів» у п’яти 
великих містах України.
Обласний центр відвідали делега-
ція Міністерства соціальної полі-
тики України на чолі з міністром 
Андрієм Ревою, віце-прем’єр-
міністр України Павло Розенко, 
члени комітетів Верховної Ради 
України — соціальної політи-
ки, зайнятості та пенсійного за-
безпечення, Комітету у справах 
ветеранів, учасників бойових 
дій, учасників антитерористич-
них операцій та людей з інвалід-
ністю; представники місії Світо-
во го банку, а також голови 
місь ких рад Харкова і Дніпра — 
Ген надій Кернес та Борис Філа-
тов; представники міських рад 
Києва, Одеси, Львова.

ЦНАПи вирішують майже все
 А розпочався захід з екскур-
сії до міського Центру со-
ціально-психологічної реабілі-
тації дітей та молоді з функціо-
нальними обмеженнями «Гар-
монія»(організатор та керівник 
— інвалід iз дитинства Раї-
са Панасюк).
 Наразі центри надання адмін-
послуг функціонують при місь-
ких радах міст обласного зна-
чення, однак у роботі багатьох 
ЦНАПiв існують типові пробле-
ми та помилки. Частково ці про-
блеми пов’язані з недосконаліс-
тю законодавства, а частково — 
з упущеннями самих центрів. Як 
показала практика, найефектив-
ніше роботу організовано саме у 
вінницьких центрах. Демонстра-
цію того, як організовано роботу 
з надання послуг населенню в од-
ному з чотирьох у Вінниці «Про-
зорих офісів», проводили без-
посередньо під супровід тради-
ційного прийому громадян. Тут 
єдиною комп’ютерною мережею 
об’єднано 224 робочi місця. Про-
тягом 15—25 хвилин фахівці ви-
рішують питання з надання суб-
сидій, пенсій, послуг ЖКГ. Крім 
того, в ЦНАПі можна зареєстру-
вати підприємство, подати доку-
менти на оформлення паспорта 
тощо.

 Мер Дніпра Борис Філатов: 
«приборкав» усіх, аби нарешті 
почати працювати
 Для участі у виїзному засі-
данні Міністерства соціальної 
політики міський голова Дніп-
ра Борис Філатов приїхав днем 

раніше. Каже, що зробив це 
спеціально, щоб не тільки по-
дивитися, як працює система 
надання муніципальних та ад-
міністративних послуг у він-
ницьких «Прозорих офісах», а 
й побачити досвід Вінниці в ін-
ших сферах. Зокрема, заціка-
вився роботою підприємства 
«Вінницька транспортна ком-
панія». Став гостем на відкрит-
ті Центру підтримки учасників 
АТО та їхніх сімей.
 «Я у Вінниці вже другий 
день, постарався побачити мак-
симально багато. Робив навіть 
такий експеримент: інкогніто 
заїжджав у двори, мікрорайо-
ни, і, чесно сказати, є чому по-
заздрити і на що подивитися. 
На жаль, у моєму рідному місті 
довгий час мера не було взагалі, 
в міській раді точилася сильна 
міжкланова політична бороть-
ба, й ви були очевидцями того, 
наскільки мені було важко при-
ступити до обов’язків. Зараз я 
всіх уже «приборкав», і ми бу-
демо брати позитивний досвід 
та запроваджувати його у нас, 
— сказав мер Дніпра. — Сьогод-
нішній візит — перший. З доз-
волу наших вінницьких друзів 
і мера Сергія Моргунова ми від-
правимо до вашого міста деле-
гацію по досвід. У вас є чого пов-
читися, повірте, особливо в га-
лузі муніципального транспор-
ту — просто браво». 

 Також Борис Філатов не без 
гордості зазначив, що в його 
місті нині достатньо сильний 
суспільний підйом, велика кіль-
кість активістів спонукають до 
прогресивних рішень, реалі-
зується серйозний проект iз ре-
формування дорожньої інфра-
структури. 
 «У Вінниці я звернув увагу 
на пішохідні переходи, своєрід-
ні острівці безпеки. У Дніпрі є 
що доробляти, і ми зараз будемо 
всі ці речі втілювати. Але нам 
дещо легше в цьому плані, бо 
місто більше і, відповідно, бюд-
жет більший, ніж у Вінниці. Він 
становить 9,2 мільярда гривень. 
Я думаю, у нас усе вийде», — пе-
реконаний Борис Філатов.

Геннадій Кернес: «У Харкові 
потрібно зробити не гірше, 
ніж у Вінниці»
 Харківському міському го-
лові Геннадію Кернесу Вінниця 
теж сподобалась. І він визначив-
ся одразу щодо того, що впрова-
джуватиме у першу чергу.
 «Центри надання ад-
міністративних послуг є по 
всій Україні. Але ті новинки, 
що  введені у Вінниці, повин-
ні бути підтримані державою. 
Побачивши «Прозорий офіс» у 
роботі, ми вже складаємо свої 
плани. Думаю, я повторно сюди 
пришлю делегацію не на один 

день, а для глибшого вивчення 
вінницького досвіду, — зазна-
чив Геннадій Кернес. — Одразу 
скажу: ми будемо впроваджува-
ти у себе архів пенсійних справ. 
Вінниця — це єдине місто, яке 
може показати таку роботу ар-
хіву. Це дуже зручно: прихо-
дить відвідувач, отримує елек-
тронну чергу — й архівну спра-
ву знаходять через штрих-код, 
а інспектор, не забарившись, 
бачить, на якому вона етапі. 
Вінниця мені сподобалася ще й 
тим, що тут є управління та ро-
зуміння того, що потрібно роби-
ти для людей. А також — пря-
мий контакт мешканців і вла-
ди міста. Все облаштовано дуже 
грамотно. Тепер до своїх попе-
редніх планів додаю: зробити не 
гірше, ніж у Вінниці».

Потенційні піонери стають 
у чергу
 Представники органів міс-
цевого самоврядування Києва 
та Одеси також одразу зголоси-
лися на участь у пілотному про-
екті впровадження роботи він-
ницького «Прозорого офісу». 
Львівська міськрада «завис-
ла» в роздумах. Однак бажаю-
чі брати участь у перших проек-
тах уже заявили про себе. 
 «Якщо буде менше п’яти 
міст, ми запропонуємо іншим 
керівникам територіальних 

громад узяти участь у пілотно-
му проекті, — зазначив один з 
організаторів створення вінни-
цьких центрів адміністратив-
них послуг, нинішній міністр 
соцполітики та екс-заступник 
мера Вінниці Андрій Рева. — 
Тим більше, вже є бажаючі. На-
приклад, маю лист iз відповід-
ним зверненням від першого за-
ступника міського голови Жи-
томира. Є усні звернення від 
кількох керівників міських рад 
інших міст, тобто дефіциту по-
тенційних учасників у нас не-
має. Просто спочатку ми нада-
ли пріоритет великим містам, 
враховуючи те, що в них великі 
територіальні громади. І ство-
рення там офісів дасть муль-
типлікаційний ефект, тому що 
розроблятиметься зразок для 
масового загальнодержавно-
го впровадження роботи «Про-
зорих офісів». Дуже важливо, 
що цей захід не просто проведе-
но для виконання операційного 
плану Кабміну, а він започатку-
вав собою новий формат відно-
син уряду з органами місцево-
го самоврядування. Це — лю-
дяність і простота в доступності 
до можновладців».
 У Міністерстві соціальної 
політики письмове підтверджен-
ня від міст, які вирішили брати 
участь у новому проекті, очіку-
ють до кінця цього тижня. ■

ДОСВІД

Розпізнати успіх на старті 
Вінницький базис «Прозорих офісів» для надбудови України

■

А тим часом іде прийом.❙

Вінницький мер Сергій Моргунов
і дніпровський Борис Філатов: 
є над чим подумати.

❙
❙
❙

ЩОБ ПАМ’ЯТАЛИ

«Брат» за брата
Вулицю Червоноармійську 
в Полтаві назвуть іменем 
загиблого в АТО героя

■

Дмитро Коряк❙



СЕРЕДА, 1 ЧЕРВНЯ 20168 СВIТ
«Основне при укладанні рейтингу економічної 
конкурентоспроможності країн — акцент на законодавстві, 
яке максимально сприятливе для бізнесу. А ще високий рівень 
інфраструктури та налагоджені державні інститути».

Артуро Бріс
голова Центру світової конкурентоспроможності IMD

УКРАЇНА МОЛОДА

НАТО попереджає про 
російську загрозу
 Парламентська асамблея НАТО за-
кликала всіх членів Альянсу бути гото-
вими дати відповідь на «потенційну за-
грозу» російській агресії. Голова асам-
блеї, представник США Майкл Тернер 
назвав російську проблему «реальною 
та серйозною». Близько 250 парламен-
таріїв iз 28 країн-членів НАТО одного-
лосно узгодили декларацію, в якій вис-
ловили жаль iз приводу «використання 
Росією військ щодо її сусідів та спроби 
залякування союзників» по НАТО. У до-
кументі також вказано, що у членів НАТО 
«немає іншого вибору, крім як розгляда-
ти плани агресивних дій Росії як потен-
ційну загрозу та вживати заходів у від-
повідь». У декларації містяться заклики 
до підвищення боєготовності Альянсу та 

укріплення співробітництва з держава-
ми, які не є членами НАТО — Швецією 
та Фінляндією.

Турків закликають 
«розмножуватися»
 Президент Туреччини Таїп Реджеп Ер-
доган звернувся до співвітчизників у спе-
ціальному телезверненні з закликом мати 
більше потомства, сказав, що обов’язок 
жінки перед Аллахом — народити що-
найменше трьох дітей. Президент додав, 
що тепер багато говориться про плануван-
ня родини та контроль над народжуваніс-
тю, і зазначив у зв’язку з цим, що «ніхто 
не може втручатися у справу Божу», жод-
на мусульманська родина не повинна бра-
ти такі розмови до уваги, бо народження 
дітей — це обов’язок жінки. Жіночі ор-
ганізації та опозиційні політики критику-

ють президента Ердогана за «наказ» жін-
кам народжувати дітей та несприйняття 
ним західної ідеї рівності статей. Ердоган 
і раніше називав контроль народжуванос-
ті та застосування протизаплідних засобів 
зрадою перед вітчизною та Богом. 

Футболіст на судовому полі
 Учора в Барселоні розпочався судо-
вий процес над кращим футболістом сві-
ту Ліонелем Мессі та його батьком. 28-річ-
ного Мессі, уродженця Аргентини, а тепер 
форварда місцевого клубу «Барселона», 
звинувачують в ухилянні від сплати подат-
ків на суму 4,1 млн. євро. 2007 року Мессі 
передав права на використання його імід-
жу в рекламних цілях фірмам в Уругваї та 
Белізі, країнах, де не сплачуються податки. 
А фірми ці належать батьку футболіста. За-
вдяки цьому він заощадив вказані 4,1 млн 

євро. Спортсмену загрожує ув’язнення тер-
міном 22 місяці та 15 днів. Процес висвіт-
люють більш як 200 журналістів з усього 
світу. Справа спливла на поверхню завдя-
ки «Панамським паперам». 

Польський офіцер був 
російським шпигуном
 Військовий окружний суд у Варшаві за-
судив офіцера Війська Польського підпол-
ковника Збіґнєва на шість років позбавлен-
ня волі за шпигунство на користь Росії. 
 Суд також покарав цього офіцера 
п’ятирiчним позбавленням його грома-
дянських прав. Крім цього, суд вирішив 
відібрати в підсудного телефон і оштрафу-
вати на 16,5 тисячi злотих, які той отримав 
у результаті своєї діяльності. Військовий, 
який працював у департаменті виховання 
і промоції обороноздатності у міноборони 

Польщі, був заарештований у жовтні 2014 
року. З того часу він перебував під вартою.

Мігранти рейтинг підмочили 
 Рейтинг правлячої у ФРН коаліції у 
складі блоку Християнсько-демократич-
ного та Християнсько-соціального союзів 
(ХДС/ХСС) та Соціал-демократичної пар-
тії Німеччини (СДПН) впав до рекордно 
низького рівня, вперше не досягнувши 
позначки 50 відсотків. Якби вибори відбу-
лись найближчої неділі, то партія канцлера 
Анґели Меркель ХДС та її баварська парт-
нерка ХСС отримали б лише 30%, а СДПН 
— тільки 19 відсотків голосів. Про це свід-
чать результати опитування, проведеного 
соціологчіним інститутом INSA на замов-
лення видання «Більд». Такого низького 
рейтингу німецькі правлячі нині партії ще 
не мали. ■

 НОВИНИ ПЛЮС■

РЕЙТИНГИ

Гонконг 
— столиця 
бізнесу 
Україна відштовхнулася від 
дна, а США перестали бути 
лідерами в економіці 
Ігор ВІТОВИЧ

 Американська економіка перестала бути 
найбільш конкурентоздатною у світі, про що 
свідчить щойно оприлюднений рейтинг швей-
царського інституту IMD. У цьогорічній версії 
рейтингу США опустилися з першого на третє 
місце з оцінкою 97,88 бала. А лідером знову 
став Гонконг, який упродовж останніх трьох 
років поступався США і займав другу сходин-
ку. Оцінка Гонконгу — 100 балів. А друге міс-
це рейтингу посіла Швейцарія з результатом 
98,02 бала. 
 До першої десятки найбільш конкуренто-
спроможних країн також увійшли Сінгапур, 
Швеція, Данія (минулого року мала восьме 
місце), Ірландія (стрибок із 16-го на п’яте міс-
це), Голландія (піднялася з минулорічного 
15-го місця), Норвегія та Канада (опустилася 
з п’ятого на 10-те місце).  Німецька економіка 
розташувалася на 12-й сходинці. З колишніх 
соціалістичних країн найвище місце посідає 
Чехія — 27-ме. З колишніх радянських рес-
публік — Литва (30-те). 
 Коментуючи результати рейтингу, до яко-
го увійшла загалом 61 країна, очільник Цент-
ру світової конкурентоспроможності IMD Ар-
туро Бріс зазначив, що укладачі списку по-
зитивно оцінили намагання Гонконгу макси-
мально підтримувати сприятливе середовище 
для підприємництва. Швейцарська економіка 
продовжує орієнтуватися на якість своєї про-
дукції, а США надалі можуть  пишатися най-
кращими економічними показниками у світі. 
«Однак ми використовуємо багаточинникову 
систему аналізу при укладанні рейтингів кон-
курентоздатності. Основне в провідній топ-
двадцятці країн — це акцент на законодавс-
тві, яке максимально сприятливе для бізнесу. 
А ще високий рівень інфраструктури та нала-
годжені державні інститути», — підкреслив 
Артуро Бріс.
 Україна у новій версії рейтингу спромог-
лася піднятися на одну сходинку — з 60-го на 
59-те місце з оцінкою 46,51 бала. Але наша 
країна і так входить до трійки аутсайдерів 
рейтингу, за нами лише Монголія та Венесуе-
ла. Остання найбiльше постраждала від падін-
ня світових цін на нафту. Росія, як і Україна, 
також піднялася на одну сходинку — до 44-го 
місця. Зате Казахстан «обвалився» відразу на 
13 позицій — до 47-го місця. Білорусь узагалі 
до рейтингу не потрапила, а інша наша сусід-
ка — Польща — впевнено почувається на 33-
му місці, де перебувала й торік. ■

■

Ігор ВІТОВИЧ

 Вдалося скласти і на-
повнити повітрям надув-
ний житловий модуль 
BEAM, який має станови-
ти частину зовнішнього 
обладнання Міжнародної 
космічної станції (МКС). 
Модуль, який на замовлен-
ня НАСА виготовила аме-
риканська фірма Bigelow 
Aerospace, у розібраному 
стані доставили на МКС 
восьмого квітня цього 
року. 16 квітня його при-
єднали до бокового вузла 
модуля Tranquility МКС. 
Перед тим як справляти 
новосілля, астронавти ма-
ють зачекати ще тиждень, 

щоб переконатися, що мо-
дуль цілком герметичний і 
безпечний.
 Минулої суботи астро-
навт Джеффрі Вільямс вит-
ратив сім годин на відкри-
вання та закривання за-
твору подачі повітря, щоб 
заповнити ним житлову ка-
меру модуля довжиною чо-
тири  і шириною 3,2 метра, 
яка чимось нагадує спаль-
ню звичайної квартири. Ек-
сперименти, що пов’язані з 
тестуванням модуля, три-
ватимуть два роки. Науков-
ці мають перевірити міц-
ність конструкції, рівень 
проникнення зовнішньо-
го випромінювання, здат-
ність модуля утримувати 

задану температуру, а та-
кож проблеми герметиза-
ції під впливом атмосфери. 
Члени команди МКС вхо-
дитимуть до модуля на пев-
ний час, але не  мешкати-
муть у ньому. Після закін-

чення випробувань модуль 
ВЕАМ буде від’єднаний від 
станції і згорить в атмос-
фері. Він стане прототипом 
для спорудження у майбут-
ньому постійного житла в 
космосі. ■

Олег БОРОВСЬКИЙ

 У Франції четвертий місяць пос-
піль тривають акції протесту через 
новий трудовий кодекс, запропоно-
ваний урядом. Зокрема, профспіл-
ки виступають проти надання робо-
тодавцям права збільшувати робо-
чий час, а також проти спрощення 
процедури звільнення. Активісти 
блокують нафтопереробні заводи 
та паливні сховища, що призводить 
до нестачі пального на багатьох за-
правках. Учора відбувся черговий 
страйк залізничників, до яких та-
кож вирішили долучитися пілоти 
авіакомпанії «Ейр Франс». Ситуа-
ція ще погіршиться, оскільки в чет-
вер до страйку приєднаються пра-
цівники міського транспорту, мож-
ливо, що й паризьке метро, а від 
п’ятниці страйкуватимуть і столич-
ні аеропорти. 
 Президент Франсуа Олланд не по-
ступається і наполягає, що реформи, 
спрямовані на спрощення процедури 
прийому на роботу і звільнення пра-
цівників, триватимуть. Утім прем’єр-
міністр Мануель Вальс дав зрозуміти, 
що до програми реформ можуть вне-
сти зміни. У сусідній Бельгії держав-
ні службовці також оголосили страйк 
на знак протесту проти скорочення 
бюджетних витрат.
 Усе це — лише за десять днів до 
початку Євро-2016 у Франції. На час 
проведення чемпіонату профспіл-
ки також запланували численні бло-
кування доріг і страйки, що можуть 
створити чимало проблем футболь-

ним фанам, зокрема в пересуваннях 
країною. Туристична індустрія не 
приховує занепокоєння — після тер-
актів у Парижі в листопаді охочих 

відвідати столицю значно поменша-
ло, а страйки по всій країні можуть 
відлякати відвідувачів і від інших ре-
гіонів. ■

ПРОТЕСТ

Вітаємо на Хаосі-2016
За десять днів до початку чемпіонату Європи з 
футболу Франція паралізована страйками

■

Французи не хочуть поступатися владі, а влада — трудящим. ❙

НА ОРБІТІ

Готель у космосі
Біля Міжнародної космічної станції 
встановили житловий модуль

■

Житловий модуль на МКС тестуватимуть два роки.❙
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Ігор ВІТОВИЧ

Завершено реалізацію одного 
з найграндіозніших проектів 
ХХІ століття — прокладання під 
Альпами 57-кілометрового Сен-
Готардського базового тунелю, 
найдовшої на цей час подібної 
будівельної конструкції у світі. 
Сьогодні за участю міністрів 
транспорту та урядових делега-
цій приблизно з 160 країн сві-
ту об’єкт урочисто відкриють. 
Тунель Сен-Готард стане інтег-
ральною ланкою загальноєвро-
пейської системи швидкісного 
залізничного сполучення. А 
його 57 кілометрів потяги «про-
літатимуть» за 20 хвилин, дода-
ючи пасажирам адреналіну та 
відчуття екстриму. 

Діра у символі
 Сен-Готардський гірський 
масив є символом швейцарської 
ідентичності. У цьому регіоні з 
об’єднання 1 серпня 1291 року 
перших трьох кантонів — Урі, 
Швіц і Унтервальден — народи-
лася Швейцарська Конфедера-
ція, назва якої походить від на-
зви одного з цих кантонів. Тим, 
хто навчався у школі ще в часи 
СРСР, цей регіон відомий хіба 
що «переходом Суворова через 
Альпи», ганебною за масштаба-
ми поразки військовою опера-
цією імперської Росії. Тут схо-
дяться північ і  південь Європи, 
контактують культури великих 
європейських націй — Німеччи-
ни та Італії, тут проходить шлях 
«iз німців в італійці», завдяки 
якому і зародилася швейцарська 
державність. В європейській іс-
торичній міфології Сен-Готард 
закарбувався як європейське 
серце, що перебуває у небесних 
вершинах і з якого беруть поча-
ток головні ріки Європи. 
 Альпи завжди були надій-
ним захистом від недобрих зазі-
хань сусідів «за горою». Тепер 
поганих намірів між сусідами 
немає, тому відкриття Сен-Го-
тардського базового залізнич-
ного тунелю (офіційна назва — 
проект NEAT) стане ще однією 
славетною сторінкою в історії 
об’єднаної Європи, і Швейцарії 
та Італії зокрема.
 Перший Готардський заліз-
ничний тунель було введено в 
експлуатацію ще далекого 1892 
року. На той час він був найдов-
шим тунелем світу. 1980 року 
було введено в дію 17-кілометро-
вий Сен-Готардський дорожній 
тунель для руху автомобілів. 
 Оскільки жодне важливе де-
ржавне рішення в Швейцарії 
не ухвалюють без згоди грома-
дян, то 1992 року швейцарці на 
референдумі дали згоду на про-
кладання нового, значно безпеч-
нішого, Сен-Готардського туне-
лю. Їх не злякала астрономічна 
сума на його будівництво — 9,8 
млрд. швейцарських франків 
(10,3 млрд. доларів). Їх більше 
переконало те, що час подорожі 
між швейцарським містом Лю-
церн та італійським Міланом 
скоротиться вдвічі й становити-
ме лише одну годину і 25 хвилин. 
Переконало те, що вантажні по-
тяги не будуть повільно дряпа-
тися по горах, а доставлятимуть 
вантажі між північчю і півднем 
Європи по прямій, немов політ 
стріли, залізничній трасі, на якій 
вантажні потяги «летітимуть» зі 
швидкістю 160 кілометрів за го-
дину, а пасажирські — 250 кіло-
метрів за годину. Кінцева вар-
тість реалізації проекту склала 
12,4 млрд. франків, чи майже 13 
млрд. доларів США.
 Противники проекту, яких 
також не бракували, стверджу-
вали, що трасу в товщі гір не про-
класти і за 50 років. Та будівниц-
тво, яке розпочалося 1996 року, 

було, як бачимо, завершене за 
два десятиліття. Хоча безпосе-
редня довжина об’єкта становить 
57,09 кілометра, та насправді 
було пробурено тунелів загаль-
ною довжиною 151,84 кіломет-
ра. Бо йдеться не про одну «тру-
бу», а дві паралельні для руху 
потягів у двох різних напрям-
ках, а до цього ще варто додати 
переходи між двома «трубами», 
аварійні бокові тунелі для ева-
куації пасажирів, робочі тунелі 
для потреб прокладки та виве-
зення видобутого матеріалу. 
 Безпосереднім роботам iз про-
кладання тунелю передувала ве-
летенська підготовка зі збору гео-
логічних та інших даних, розра-
хунків (тунель прокладався 
одночасно з італійського та швей-
царського боків, і обидві тунель-
ні проходки зустрілися під гора-
ми з точністю до міліметрів). По-
казово, що розробники не шука-
ли шляху прокладання тунелю 
з м’якшими для буріння ґрун-
тами, а навпаки, обрали шлях 
iз найміцнішими і найтяжчими 
для проходження кам’янистими 
породами, щоб гарантувати міц-
ність кінцевої «труби». І в тако-
му виборі не помилилися. Упро-
довж 20 років трапилося два ви-
падки, коли гігантські бурильні 
машини для прокладання прохо-
ду діаметром 10 метрів застряга-
ли під тиском м’якших порід. І 
в обох випадках знадобилося по 
п’ять місяців, щоб «визволити» 
їх і продовжити буріння. 

Пекельна праця
 Одночасно на прокладанні ту-
нелю працювали приблизно 2600 
робітників. Вісім років тому ав-
тору цих рядків вдалося побува-
ти в одному з робочих таборів, де 
вони мешкали, та спуститися з 
ними в проходку. Я спочатку був 
вражений, що з мене та ще кіль-
кох журналістів перед спуском 
адміністрація табору взяла роз-
писки, що ми робимо це з влас-
ної волі, а також попросила на-
дати адреси та телефони наших 

родин. Спуск у шахту та перебу-
вання в проходці — це дійсно не 
Діснейленд. У будь-який момент 
може статися обвал чи пожежа, 
а шляху для відступу немає. Не 
дивно, що серед робітників влас-
не швейцарців не було. Перева-
жали німці зі сходу (колиш ньої 
НДР), португальці та італійці. 
Їхня середня місячна зарплата 
тоді становила десь 6 тисяч до-
ларів, у операторів бурильних 
машин та підривників — до 10 
тисяч «баксів». Але й це не ті 
суми, які можуть заманити на 
небезпечну роботу самих швей-
царців. Про кількість жертв се-
ред робітників не повідомляють. 
Десь на середину робіт в інтер-
неті йшлося про приблизно 10 
загиблих, а скільки їх було за всі 
20 років робіт — невідомо. Смер-
ті  траплялися внаслідок нещас-
них випадків: обвалів каміння, 
вибухів, пожеж, викидів токсич-
них газів. 
 Умови праці дійсно були не-
стерпні. Страшенний шум від 
бурової машини та насосів з від-
качки ґрунтових вод, пил від 
буріння породи, скрізь — пуч-
ки товстелезних силових елект-
ричних кабелів і спека до 50 гра-
дусів. Пильнувати доводилося 
постійно, щоб на щось не насту-
пити, не оступитися та не впасти 

в рівчак з ґрунтовими водами. З 
огляду на страшенний шум прос-
то так один одного не почуєш, 
тому робітники, навіть стоячи 
поряд, спілкувалися завдяки 
шоломам, у які були вмонтовані 
радіопередавачі з навушниками 
та мікрофонами, як у космонав-
тів. Стосовно спеки, то її не поз-
бутися і після початку експлу-
атації. Адже її спричиняє тиск 
двох кілометрів порід над голо-
вою, від чого камінь виділяє теп-
ло. Врятує лише кондиціонуван-
ня потягів. Мені також довело-
ся проїхати в мікроавтобусі 17-
кілометровим Сен-Готардським 
транспортним тунелем. То на 
в’їзді до нього термометр пока-
зував +21 градус за Цельсієм, а в 
центральній частині — вже +32 
градуси. Коли ми зняли комбіне-
зони після півторагодинного пе-
ребування у проходці, наш одяг 
можна було викручувати від 
поту. Це при тому, що ми були 
лише «екскурсантами», а що 
казати про робітників з важки-
ми фізичними навантаження-
ми?! Адміністрація будівниц-
тва тунелю встановила в ньому 
«одну з найпотужніших у світі 
вентиляційних систем» для по-
дачі свіжого повітря ззовні, бо 
інакше люди фізично не витри-
мали б таких умов. 

Безпека та рекорди
 Наразі Сен-Готард входить у 
Книгу рекордів Гіннеса як най-
довший та найглибший (місця-
ми до рекордних 2,5 кілометра) 
тунель світу. Напередодні його 
запуску співробітники Швей-
царського федерального управ-
ління залізниць провели біль-
ше трьох тисяч різноманітних 
тестів на безпеку тунелю, пові-
домив його представник Рето 
Шьор лі. Окремі незалежні пе-
ревірки здійснили також євро-
пейські органи з нагляду за без-
пекою на залізничному транс-
порті. Швейцарія має найдоско-
налішу і найбезпечнішу в світі 
систему залізничного сполучен-
ня, і Сен-Готардський тунель не 
буде винятком. На випадок не-
передбаченого на трасі тунелю 
в районі місцевостей Файдо та 
Седрун організовано дві аварій-
ні станції, де потяги можуть пе-
реходити з однієї колії на іншу. 
Десь через кожні 325 метрів ор-
ганізовані аварійні виходи і га-
лереї з рятувальними боксами 
від пожеж і ліфтами на повер-
хню та станції відкачки диму і 
подачі свіжого повітря. Входи 
до галерей захищені зеленими 
герметичними дверима на випа-
док пожеж та ударної вибухової 
хвилі силою 10 тонн. Ці розсувні 
двері настільки прості в управ-
лінні, що їх можуть, у разі пот-
реби, відчинити навіть діти. 
 80 відсотків протяжності ту-
нелю прокладено машинами, а 
решту — за допомогою вибухів-
ки. Будівельники дали чотирьом 
гігантським машинам, які були 
задіяні на прокладанні тунелю, 
ніжні жіночі імена: «Габі-1», 
«Габі-2», «Сіссі» та «Гайді». Ці 
«жіночки» вигризли з нутрощів 
гір 28,2 млн. тонн порід. Світо-
вою рекордсменкою стала «Габі-
2», яка здійснила проходку 56 
метрів найміцніших гранітних 
порід. 
 Для усвідомлення кількості 
матеріалу, який було видобуто 
з надр Альп, можна сказати, що 
його вистачило б єгиптянам для 
будівництва шести пірамід Хе-
опса. Ним можна було б напов-
нити 763 972 вагони, які роз-
тягнулися б на відстань 7185 
кілометрів — приблизно від 
Швейцарії до російського Вла-
дивостока. 
 Видобуту сировину швейцар-
ці використали для зміцнення та 
прокладання залізничних смуг, 
будівництва насипних дамб на 
ріках і створення штучних ост-
ровів на озерах. Третину камін-
ня використали для виробництва 
цементу та гравію для зміцнення 
стін самого тунелю. Приблизно 
10% видобутих порід пішло на 
ренатуралізацію болотистої міс-
цевості в районі Фірвальдштет-
ського озера, яке значно пост-
раждало в попередні роки внаслі-
док видобутку щебеню. ■

ПОЇХАЛИ! 

Альпи пробурили 
наскрізь
Сьогодні в Швейцарії відкриють Сен-Готардський тунель, 
який прокладали під товщею гір упродовж 20 років  

■

Під цими мальовничими горами пролягає тунель.❙

Уже сьогодні цією «трубою» помчать потяги. ❙

ДО РЕЧІ

 Ноу-хау на експорт
 Залізничний тунель Сен-Готард 
уже став зразком для Європи. Австрій-
ці також планують збудувати подібний 
під назвою «Бреннер» для сполучення 
з Італією. Тож інженери та робітники, 
які набули досвіду в Швейцарії, тепер 
не залишаться безробітними. Але чи 
відпустять фахівців самі швейцарці? 28 
лютого цього року народ Швейцарії на 
черговому референдумі проголосував 
за будівництво (точніше рекон струкцію) 
17-кілометрового Сен-Готардського ав-
томобільного тунелю, який за 36 років 
експлуатації сягнув «зрілого» віку. Вар-
тість проекту — приблизно 2,9 млрд. 
франків. Швейцарців називають наро-
дом, який любить зариватися в гори, 
тому існують ще кілька амбіційних про-
ектів нових тунелів.

■
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Світлана ЧЕРНЕЦЬКА 

Щоб скористатись нагодою і 
долучитись до програми «Гори-
зонт-2020» у повному обсязі, 
українцям бракує досвіду, а владі 
— політичної волі та стратегічно-
го бачення розвитку на держав-
ному рівні. І все ж гроші уже 
надходять, зокрема на проект Ін-
ституту космічних досліджень.

Не «країна третього світу», 
а асоційований член 
у «Горизонті-2020»
 Програма «Горизонт-2020» є 
вже восьмим стратегічним про-
ектом ЄС щодо розвитку науки і 
технологій. У Європі чудово ус-
відомлюють: якщо не виділяти 
великих сум на науку і дослід-
ження, можна залишитись на-
довго на існуючому рівні роз-
витку. Тому не шкодують кош-
тів і заохочують міжнародну 
співпрацю. Адже і ефект сине-
ргії ніхто не відміняв, і значно 
ефективніше фінансувати до-
слідницьку команду, де працю-
ють вчені з різних країн над од-
нією проблемою, аніж виділя-
ти кошти на реалізацію кількох 
схожих проектів , які працю-
ють поодинці. Власне «Гори-
зонт-2020» — програма, розра-
хована на 2014—2020 роки, і 
за цей час у межах різних кон-
курсів творчим і креативним 
обіцяють дати 80 мільярдів.
 Щоправда, потрібно серйоз-
но попрацювати задля отриман-
ня коштів: визначити цікавий 
конкурс, знайти собі «колег по 
цеху», спродукувати ідею, офор-
мити концепцію, подати заяв-
ку і очікувати на позитивну від-
повідь від комісії. Якщо фінансу-
вання дадуть — потрібно креа-
тивно і серйозно працювати, при 
цьому детально звітуючи про ви-
користання отриманих коштів. 
Адже європейці хоч і радо під-
тримують грішми, але вміють 
їх рахувати. До слова, неприбут-
кові проекти на кшталт науко-
вих досліджень фінансують на 
100%, а от інноваційні бізнес-
ідеї — на 70%. Мовляв, спершу 
ми підтримаємо вас, однак ви ж 
теж вкладіть свої кошти, бо пла-
нуєте на цьому заробляти.
 Україна вже брала участь у 
програмах, аналогічних «Гори-
зонту-2020», — у шостій та сьо-
мій рамкових програмах із до-
сліджень та інновацій. Зараз 
наша співпраця з «Горизонтом» 
прописується у багатьох міжна-
родних документах різного рів-
ня, в тому числі і в Угоді про асо-

ціацію України з ЄС. Адже Ук-
раїна зарекомендувала себе як 
країна з потужним науковим по-
тенціалом і хорошим практич-
ним досвідом, що було визна-
но Євросоюзом у 2013 році на-
данням нашій державі статусу 
стратегічного партнера у науко-
во-технічному співробітництві. 
Тому вже в «Горизонті-2020» ми 
стали асоційованим членом, а не 
«країною третього світу».
 Що це дає, крім відчуття, що 
нас «прийняли»? Важливим мо-
ментом є те, що тепер Україна 
може впливати на тематику кон-
курсів, які оголошуються в рам-
ках «Горизонту». «Це дуже доб-
ре, бо можна, знаючи науковий 
потенціал своєї країни, лобіюва-
ти її інтереси, просувати конкур-
си, де ми — сильні й конкурен-
тні. Таким чином збільшувати 
шанси українських представни-
ків на отримання фінансуван-
ня», — розповідає Єгор Дубинсь-
кий, національний координатор 
мережі національних контак-

тних пунктів програми «Гори-
зонт-2020» в Україні.

Хто може долучитися 
до програми
 Програма «Горизонт-2020» 
сконцентрована на трьох напря-
мах: сильна наука, подолання 
суспільних викликів та іннова-
ційний бізнес. 
 Дуже цікавою є програма 
підтримки бізнесу з інновацій-
ними ідеями. Вона відбувається 
за три фази. Перша — з «сирої» 
ідеї зробити концепцію, готову 
до втілення. Для оцінки ризи-
ків, формування концепції, до-
слідження ринку дають до 50 ти-
сяч євро на період не більш як 6 
місяців. Друга фаза — прототип 
для ринку. Тобто суму від 1 до 3 
млн. євро дають для того, щоб 
розробити бізнес-план, зразок і 
підготувати продукт чи послу-
гу до виходу на ринок. Цей про-
цес має зайняти не більше двох 
років. А третя фаза — для тих, 
хто готовий пускати справу «на 
конвеєр», — надання фінансо-
вих ризикових кредитів, адже 
українські банки подібних про-
грам не фінансують.
 Підтримку будуть мати про-
екти у напрямах промислових 

або спрямованих на вирішення 
суспільних викликів, що хви-
люють усіх європейців: ІКТ, на-
нотехнології, нові матеріали, біо-
технології, нові виробничі проце-
си, космос. Дуже важливим для 
європейців є вирішення проблем 
суспільних: економії енергії, зе-
леного транспорту, турботи про 
клімат, безпеку продуктів харчу-
вання, ефективність використан-
ня ресурсів та сировини.
 Окрема програма — для нау-
ковців. Вона передбачає і надан-
ня консультацій, і придбання об-
ладнання, і обмін досвідом,і сти-
пендії... Це програма «Дiї Марії 
Склодовської-Кюрі», і вона, за 
словами експертів, дуже пози-
тивно впливає на розвиток на-
уки, перспективи вчених, але 
провокує відтік «мізків» з Ук-
раїни.
 Долучитись до «Горизонту» 
дуже просто. Зареєструватись на 
сайті Єврокомісії, отримати свій 
номер, знайти конкурс, який 
відповідає тематиці ідеї, знай-
ти партнерів, домовитись з парт-
нерами і розподілити обов’язки, 
і врешті подати заявку. На пор-
талі «Горизонту» це все дуже де-
тально покроково розписано. 
Якщо є проблеми чи непевність, 
можна звернутись в Національ-
ну мережу контактних пунктів 
— там допоможуть практично з 
усім, зокрема з вибором відповід-
ного конкурсу. Єдине, в чому там 
не допоможуть — у оформленні 
заявки і конкурсної пропозиції. 
Причина цілком європейсько-
демократична : аби не надавати 
вже на цьому етапі комусь пере-
ваги і не збільшувати його шансів 
на успіх. Тож у технічних момен-
тах допоможуть , а от iз творчо-
інноваційним аспектом потрібно 
працювати самотужки.

У чому ми сильні
 За словами пана Дубинсько-
го, радянський спадок став нам у 
нагоді. Українські вчені долуча-
лись до ядерної програми СРСР, 
багато працювали над розвитком 
авіаційної, ракетобудівної та ін-
ших наукоємних галузей про-
мисловості. І от зараз їхній досвід 
і напрацювання спільно з техно-
логічними можливостями євро-

пейців можуть дати дуже гарний 
результат. 
 Статистика начебто також 
має викликати оптимізм. За пе-
ріод 2014-2016 років від Украї-
ни подали 394 заявки для участі 
у конкурсах програми «Гори-
зонт-2020», з них понад 60 за-
явок підтримали з подальшим 
фінансуванням на загальну суму 
понад 7 мільйонів євро. Най-
більшу кількість заявок подали 
за напрямами: «Дії Марії Скло-
довської-Кюрі» — 73, «Європа у 
світі, що змінюється — суспіль-
ні виклики» — 91, «Зміни клі-
мату» — 27, «Безпечна і чиста 
енергія» — 26, «Космос» — 20. 
За програмою «Євроатом» (2014-
2018) подано 6 заявок. У цілому 
статистика демонструє, що під-
тримується одна з десяти пода-
них українськими організація-
ми заявок.
 Окрема історія — з програ-
мою «Євроатом». З огляду на те, 
що в Україні — 15 ядерних ре-
акторів типу ВВЕР, а у всій Єв-
ропі — 16, то наша конкурен-
тоспроможність дуже і дуже ви-
сока. Додатковий сумний бонус 
— Чорнобильська катастрофа 
і досвід ліквідації її наслідків. 
Тому , на жаль, наші фахівці зна-

ють дуже багато про різні сфери 
використання «мирного атому» 
та можуть бути більш успішни-
ми саме в цій частині «Горизон-
ту».
 У Сьомій рамковій програмі, 
наприклад, українські науков-
ці працювали над темою ядерно-
го матеріалознавства, тобто вив-
чення матеріалів, з яких спору-
джується ядерний реактор і його 
складові, тестування їхньої опір-
ності й того, наскільки вони руй-
нуються з часом та під впливом 
зовнішніх чинників, чи прони-
кає через них радіація і як силь-
но. Оскільки від ядерних реак-
торів, які забезпечують понад 
50% енергетики України, ми не 
можемо відмовитись, то це дуже 
важливий напрям. 
 Інша тема — диверсифіка-
ція палива для ядерних реак-
торів типу ВВЕР. «Реактори та-
кого типу виробляються в Росії 
і розраховані на паливо, яке та-
кож виробляється у Росії, — по-
яснює ситуацію Єгор Дубинсь-
кий. — З огляду на ситуацію, що 
склалась між нашими країнами, 
нам доречно шукати альтернати-
ви російському паливу. Та й за-
галом, це нормальна практика, 
аби одночасно могли застосову-
ватись кілька видів палива від 
різних постачальників».
 Набуття Україною статусу 
асоційованого члена дослідни-
цьких та тренувальних програм 
«Євроатом» (так званий «Гори-
зонт-2020-Євроатом»), яке очі-
кується завершити протягом 
найближчих місяців, має стати 
кроком до диверсифікації парт-
нерства у ядерній сфері. 

У чому ми слабкі
 Однак при всіх відкритих чу-
дових можливостях ми ніяк 
не можемо ними скористатись 
сповна. Причин цьому є декіль-
ка. Перша — банальна відсут-
ність досвіду участі у подібних 
проектах. «Вміти складати кон-
курсну пропозицію, подавати 
інформацію правильно, приваб-
ливо, переконливо, із розумін-
ням потреб та очікувань усіх 
партнерів — це дуже важлива 
навичка, — каже Єгор Дубинсь-
кий. — У Європі є спеціальні 
структури, які працюють в цій 
сфері та навчають, але нам же 
для цього традиційно бракує фі-
нансування. І начебто у країні 
діє близько 170 закладів, які 
звуться інноваційними, але пе-
реважно це назва на папері. Без 
практичних результатів, без до-
свіду, яким можна поділитись з 
колегами і отримати європейсь-
ке фінансування».
 Є багато проблем і незначних, 
однак принципових, де необхід-
на участь держави. До прикладу, 
ЄС не компенсує витрат на спла-
ту податків і мито в рамках своїх 
проектів, що має бути врегульо-
вано через імплементацію у на-
ціональному законодавстві. Або 
питання запуску інноваційного 
бізнесу чи виробництва, адже ЄС 
не може фінансувати власне біз-
нес-процес, лише його «підготов-
чу» частину.  
 І бюрократії, за словами пана 
Дубинського, ми досі ще не поз-
булись. Адже важливий пере-
лік з критеріями відбору фахів-
ців, які будуть представлені у 
програмних комітетах «Гори-
зонту», не затверджений уже 
кілька місяців. Досі не створено 
міжвідомчу раду з питань «Го-
ризонту», яка мала б сприяти за-
лученню ширшого кола учасни-
ків та узгодження дій між ними. 
Ми втрачаємо час, за який могли 
б просувати свої інтереси і збіль-
шувати шанси українців на отри-
мання перемоги в оголошених у 
рамках «Горизонту-2020» кон-
курсах. ■

ІННОВАЦІЇ

За ідеї — гроші
80 мільярдів євро планують виділити 
європейці на фінансування розвитку науки, 
технологій та інноваційного малого 
і середнього бізнесу в Україні

■ ПРАКТИКА

 Кому вже дали гроші
 Уже освоюють кошти ЄС для нау-
кових досліджень українські установи. 
Проект інституту прикладної математи-
ки та механіки НАН України передбачає 
розробку математичних моделей діагнос-
тики. Це розробка алгоритмів, які дозво-
лять не лише діагностувати стан здоров’я 
в даний момент, а й з високою долею 
ймовірності прогнозувати результат ліку-
вання та розвиток хвороби. На це iнститут 
отримав від ЄС 184,5 тисячі євро.
 А Донецький фізико-технічний інс-
титут імені Галкіна має 189 тисяч євро на 
розробку рішення для очищення та де-
зінфекції повітря у приміщеннях. Це те рі-
шення, яке може стати основою для ус-
пішного інноваційного бізнесу і продук-
тивного виробництва.
 Найбільше наразі отримав Інститут 
космічних досліджень. У рамках двох 
проектів, які реалізуються у співпраці за 
програмою «Горизонт-2020», вони отри-
мають майже 515 тисяч євро. У рамках 
одного з них досліджують космічну пого-
ду, сплески активності на Сонці, адже ні 
для кого не секрет, що це впливає на ро-
боту засобів комунікації (радіо, телеба-
чення, мобільного зв’язку ), навігацію лі-
таків і транспорту через використання 
GPS, а також сферу послуг (наприклад, 
банківські послуги). Мета — прогнозу-
вати негативні наслідки магнітних бур і 
знайти механізми їх мінімізації.
 Інший проект — частинка глобаль-
ної ініціативи ERA-PLANET, що поклика-
на спостерігати за змінами нашої плане-
ти. «Результатом 5-річного проекту має 
стати активна цифрова карта всієї Євро-
пи, — каже директор Інституту космічних 
досліджень Олег Федоров. — Унаслі-
док аналізу даних iз супутника, які в рам-
ках проекту ми отримуємо безкоштовно, 
ми формуємо цю карту. Вона покаже, де 
чорноземи, а де піщані ґрунти, де ліси, 
а де поля, болота. Ми зможемо побачи-
ти тенденцію: яких посівів найбільше в 
країні, які площі неосвоєні, як змінюється 
тенденція вирощування певних культур. 
Ми працюємо власне по Україні в цьому 
аспекті, але за загальноєвропейською 
методикою».
 Прикладне значення проекту — 
дуже вагоме. Це раціональне вико-
ристання існуючих площ, вірне плану-
вання урожаю, його прогнозування і ви-
роблення стратегії щодо агросфери не 
лише на рівні регіону чи держави, а й у 
межах усієї Європи.
 До прикладу, можна використати 
досвід Німеччини. Там планують, скіль-
ки якої продукції буде потрібно, і замо-
вляють це бізнесу — фермерським гос-
подарствам. Наприклад, Карл має ви-
ростити на 2 гектарах землі 100 тонн 
пшениці, які в нього точно купить конк-
ретна пекарня для випічки хліба по тен-
деру для певної школи. Космічні дослі-
дження дозволять спрогнозувати вро-
жай і перевірити, чи дійсно Карл посіяв 
пшеницю на цих двох гектарах. За таких 
чітких умов не буде перевиробництва чи 
браку певної продукції — усе сплано-
вано, чітко і вигідно для усіх сторін. Тож 
усі фермери не виростять пшеницю або 
не забудуть посіяти буряки — і проблем 
зі збутом не буде.
 «Космічні дослідження для прогнозу-
вання врожаїв активно використовують у 
Америці та Європі. Наші дослідження за 
нашою методикою дають прикладний ре-
зультат», — каже Олег Федоров. Він не 
поділяє оптимізму з приводу долучен-
ня його iнституту до фінансування «Го-
ризонт-2020». «Цього мало, дуже мало. 
Ми не працюємо в Європі так, як маємо. 
Поки що ми «підносимо патрони», але 
досі залишаємось в їхній класифікації як 
«країна з потенціалом», — констатує на-
уковець. — Проблема у недофінансуван-
ні, у донині радянському мисленні й під-
ходах, у втраті молодих перспективних 
кадрів. Про що можна говорити, якщо за-
рплатня київського науковця — 3-4 ти-
сячі гривень? Яка це мотивація? Тож 
про які переможні меседжі і наші успі-
хи можна говорити? Ми намагаємось 
працювати на рівних з європейськими 
колегами, але це дуже важко в існую-
чих умовах». 

■

Ми не працюємо в Європі так, як маємо. Поки що ми 
«підносимо патрони», але досі залишаємось в їхній 
класифікації як «країна з потенціалом»
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«Велика книга природи відкрита перед всіма, і в цій великій книзі досі 
прочитані лише перші сторінки». 

Дмитро Писарєв
літературний критик і публіцист

УКРАЇНА МОЛОДА

«Таке відчуття, ніби тримаєш 
у руках щось дуже древнє» 
 Тридцять мільйонів років тому Ан-
тарктида була від’єднана від решти зем-
ної суші кільцевою течією, відпливла 
до полюсу і «замерзла». Цей континент 
і сьогодні омиває з усіх сторін стрім-
кий потік, який легко перелітають пта-
хи й перепливають великі тварини. А 
ось для всілякої морської дрібноти цей 
бар’єр став фактично непереборним. У 
результаті мешканці прибережних вод-
них просторів потрапили до своєрідно-
го еволюційного котла, де флора і фау-
на досі перебувають у своєму первісно-
му і ніби законсервованому стані. Саме 
тому вчені-біологи, занурюючись у водні 
глибини, раз у раз знаходять тут нові, а 
то і взагалі невідомі науці види морсько-
го «планктону». 
 Для Андрія Утевського (цього разу 
дослідник провів на Українській ан-
тарктичній станції імені Вернадського 
сто днів) двадцята експедиція виявила-
ся особливо успішною. Окрім згаданих 
п’явок, він натрапив на кілька невідо-
мих видів отруйних червів і якусь див-
ну желеподібну тварину лимонного ко-
льору розміром iз добрий кулак, що крі-
пилася до тонкого коралу. На жаль, збе-
регти у цілісній формі знахідку біологу 
не вдалося, але її фрагмент, доставлений 
до України, допоможе провести всі необ-
хідні генетичні аналізи. Можливо,  ре-
зультат потягне на справжню наукову 
сенсацію. 
 І все ж головним своїм успіхом уче-
ний вважає відкриті два нові види 
п’явок, оскільки він є власником най-
більшої у світі колекції цих тварин і має 
статус провідного фахівця в галузі гіру-
дології як в Україні, так і за її межами. 
«Новенькі відрізняються від звичних 
масштабом, зовнішньою морфологією, 
структурою поверхні і взагалі зовніш-
нім виглядом, — каже біолог. — Усі ви 
бачили медичну п’явку. Її довжина 6-7 
сантиметрів. А наш екземпляр, знайде-
ний у морі Росса, сягає 35 сантиметрів 
у спокійному стані! Якщо такі тварини 
наситяться кров’ю, то збільшаться ще у 
півтора-два рази. Я їх назвав динозавра-
ми. Таке відчуття, ніби тримаєш у руках 
щось дуже древнє». 
 Узагалі Андрій Утевський за 35-річ-
ну кар’єру вченого-аквалангіста від-
крив шість нових антарктичних п’явок 
і довів, що вони є представниками най-
більш древніх старожилів планети.

«Захоплення» Антарктиди
 Південний крижаний 
континент — нейтральна акваторія, але 
розвинуті у науковому сенсі держави 
постійно намагаються «застовпити» там 
свій науковий простір, що має цілком ре-
альний вимір і де-факто розширює тери-
торію країни-власника. Отримується та-
кий дар від міжнародних фундацій дво-
ма шляхами — будівництвом дослідних 
станцій і «захопленням» так званих «під-
контрольних районів». 
 Власна антарктична станція в Украї-
ни вже є, а ось для розширення вітчизня-
ної зони охоронних заповідників ученим 
доводиться докладати чимало зусиль. 
«На сьогодні ми вже запропонували три 
зони, для яких розробили спеціальні кар-
ти, тривимірну модель дна і склали опис, 
— каже Андрій Утевський. — Під час ек-
спедицій я, в основному, збираю первіс-
ні дані, після чого йде їх спільна обробка. 
Це дуже трудомісткий процес, що вима-

гає участі наших фахівців математично-
го і геолого-географічного профілю. Робо-
та над охоронними районами передбачає 
підводні дослідження. У цій справі у нас 
є певні переваги над іншими учасниками 
процесу. Як правило, вчені-аквалангісти 
тут занурюються на глибину до 30 метрів. 
І лише представники трьох країн (Вели-
кобританії, США та України) долають уд-
вічі більшу відстань». 
 Одним із напрямів такої діяльності 
стали роботи з реконструкції еволюцій-
них процесів в Антарктиді. Усе почалося 
з того, що у 2012 році українці знайшли 
цікаву підводну скелю, яку до них ніхто 
ніколи не бачив. Розмiщена вона посеред 
протоки і повсюди вкрита величезною 
кількістю дрібних тваринок. Серед них 
були виявлені й дуже древні губки, що 
через занизьку температуру води ростуть 
вкрай повільно — на три міліметри про-
тягом п’яти років. Тобто можна сміли-
во припустити, що знайдені півторамет-
рові екземпляри мешкають тут по кіль-
ка тисячоліть. Ці старожили — прекрас-
ний матеріал для вивчення еволюційних 
процесів на континенті, що й допомогло 
нашим ученим отримати район знайденої 
скелі у вигляді охоронного заповідника. 

 

Аби до-
ставити от-

римані зразки на материк, їх досі замо-
рожували за спеціальною технологією, 
але й після цього біологам не завжди вда-
валося зберегти в дорозі матеріал у при-
датному для виділення ДНК і РНК стані. 
Саме тому науковці обладнали цього разу 
на станції Вернадського молекулярно-ге-
нетичну лабораторію й на місці виділи-
ли нуклеїнові кислоти для подальшого 
аналізу на великій землі. Реконструюю-
чи еволюційні процеси, вони хочуть ви-
явити механізми, що спонукали до фор-
мування унікальної антарктичної біоти 
та баркодингу й ідентифікувати невідомі 
науці організми. «Зараз у мене в процесі 
описання з десяток таких зразків, — каже 
Андрій Утевський. — Треба вивчити їхню 
морфологію та анатомію, провести моле-
кулярно-генетичний аналіз i придумати 
їм назву. Це дуже непросто, адже плане-
ту заселяють мільйони видів».

Зустріч із морським леопардом
 Усе живе у морських глибинах «меш-
кає» ярусами. Спустившись на 20 метрів, 
можна побачити, в основному, лише во-
дорості. Далі плавають зірки, корали, 
голонтурії, найрізноманітніші черви. А 
після сорока метрів починається навод-
нене царство тварин, що часом мають 
просто таки гігантські форми. Скажімо, 
пану Андрію вдалося підняти на повер-
хню морську зірку, що має 35 променів 
і сягає в діаметрі майже 70 сантиметрів. 
У жодному іншому куточку планети така 
знахідка неможлива в принципі. Трапля-
ються тут гігантські губки вагою до 6 кі-
лограмів, зарості 4-метрових асцидій, 
скупчення величезних морських їжаків, 
павуків, молюсків. Зустрічаються і до-
сить дивні риби. Скажімо, нототенія ви-
різняється серед свого виду нетиповою 
манерою поведінки. Тобто вона настіль-
ки лінива, що її можна взяти до рук, по-
вертіти, уважно вивчити й покласти на 
місце. Незважаючи на низьку температу-
ру й жорсткі умови існування, в Антарк-
тиді життя просто буяє. Там є райони, де 
тварини буквально сидять одне на одно-
му. Біомаса може сягати 10-15 кілогра-
мів на один квадратний метр. 

 Трапляються під водою й небезпеч-
ні гігантські хижаки. «Найстрашні-
ше, що може трапитися, — це зустріч 

із морським леопардом, — бідкається 
вчений. — Ідеться про дуже агресивну 
тварину вагою до 600 кілограмів і голо-
вою, як у тиранозавра. У 2004 році поб-
лизу британської станції загинула моло-
да жінка-біолог, яку леопард схопив за 
ноги і втопив. На випадок зустрічі з ним 
ми навіть розробили спеціальну систе-
му сигналів. Одного разу я отримав таке 
попередження від свого напарника і по-
чав швидко підніматися вгору. А потім 
оглянувся, а за мною, на відстані кіль-
кох сантиметрів — величезна розкрита 
паща! Злякатися я не встиг, бо однією 
рукою схопився за борт і буквально за-
кинув себе у човен. Потім я підраху-
вав, що разом із спорядженням важив 
тоді 170 кілограмів. У стресовій ситуа-
ції сили беруться нізвідкіля». 
 Дивом вдалося врятуватися від хижа-
ка і гостям української станції — японсь-
ким туристам. Вони так захопилися ро-
мантикою антарктичних пригод, що ви-
рішили на гумовому човні підпливти до 
льодини, на якій відпочивав морський 
велетень. Благання капітана зупини-
тися не принесло результату, оскільки 
мандрівники заплатили чималі кошти 
за путівку й прагнули отримати макси-
мум вражень! Реакція хижака була мит-
тєвою. Як тільки відчайдухи наблизили-
ся впритул, він накинувся на них з ней-
мовірною люттю. Прокушене судно за-
малим не пішло на дно. Врятувалися 
необачні туристи лише тому, що леопард 
передумав нападати на них вдруге й по-
плив собі геть. 
 Робота біолога-підводника складна 
і тим, що працювати доводиться у кри-
жаній воді і фактично в екстремальних 
умовах. Певною компенсацією за пере-
житі труднощі біолог вважає можливість 
побути художником, адже зняті ним під-
водні красоти претендують на статус уні-
кальних витворів мистецтва. Причому 
йдеться не лише про дивовижні фотогра-
фії, а багатогодинні захоплюючі фільми. 
 Вабить полярників в Антарктиду і 
суто науковий азарт. «Наука тут чимось 
схожа на бізнес, оскільки бізнесмен не 
може бути бізнесменом лише з дев’ятої 
до шостої години дня, — каже Андрій 
Утевський. — Розслабишся і конкурент 
одразу тебе обжене. Скажімо, я займаю-
ся систематикою п’явок. Харків, до речі, 
— батьківщина відомої наукової школи 
в гірудології — науці, присвяченій цим 
істотам. Серед систематиків існує ней-
мовірна конкуренція стосовно того, хто 
саме відкриє новий вид. Уявляєте, що оз-
начає для вченого виявити і описати тва-
рину, яку до тебе ніхто не знав? А якщо 
ти трохи позволікаєш, недопрацюєш, то, 
цілком можливо, це зробить за тебе хтось 
інший!». ■

ПОЛЮС

Законсервована 
еволюція
Харківський учений знайшов у морських глибинах 
Антарктиди кілька нових видів тварин

■

У морі Антарктиди є райони, де тварини буквально сидять одне на 
одному. Біомаса може сягати 10-15 кілограмів на квадратний метр. 

 Разом із спорядженням Андрій
 Утевський важить 170 кілограмів. 

❙
❙

Підводна краса 
Антарктиди. 
Фото з архіву Андрія Утевського.

❙
❙
❙

Лариса САЛІМОНОВИЧ

Недавно додому повернулася двадцята українсь-
ка експедиція, що працювала в межах державної 
програми дослідження Антарктиди. Вітчизняним 
біологам пощастило знайти кілька невідомих 
видів п’явок, які вразили своїми гігантськими 
розмірами. Це відкриття ще раз підтвердило 
давню аксіому: крайній південний континент 
планети через відірваність від іншої території 
зберіг у «законсервованому» стані чимало 
дрібних тварин, на розвиток яких не вплинула 
еволюція. Саме тому знайдені п’явки більше 
схожі на дрібних динозавриків, а не вид простих 
кільчастих червів, до якого вчені зараховують 
цих істот сьогодні. Про власні захоплюючі при-
годи у царстві прадавніх крижаних брил розповів 
доцент кафедри зоології та екології тварин Харківсь-
кого національного університету імені В.Каразіна Андрій 
Утевський. На крижаному материку він провів одну зимівлю 
і чотири повномасштабні сезони експедицій. 
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Про геніального 
професора Байду, трохи 
закомплексованого таргана 
Едика та бабусю-ніндзю
 ■ Пані Лесю, днями ви повер-
нулися з Німеччини, з книжко-
вого ярмарку. Чим цікава іно-
земцям українська дитяча літе-
ратура?
 — Враження від подорожі 
до Саарбрюкена на 16-й Євро-
пейський дитячий книжковий 
ярмарок — дивовижні. Украї-
на на цьому ярмарку була по-
чесним гостем, і господарі нада-
ли нам найбільшу залу в старо-
винному замку. Сюди приходи-
ли і дорослі, і діти, знайомилися 
з письменниками, ілюстратора-
ми, побачили, які книжки чита-
ють українські діти. Найбільше 
мене вразила атмосфера цього 
книжкового свята, гаслом яко-
го є: «Книжки будують мости». 
До речі, сама назва міста — Са-
арбрюкен означає «міст через 
Саар». Мені здається, що нам 
такі мости побудувати вдалося 
— на зустрічах iз німецькими 
дітьми й підлітками не виникало 
жодних бар’єрів. Уляна Баран, 
президент Центру дослідження 
літератури для дітей та юнацтва, 
філолог-германіст, перекладач, 
літературознавець, яка, власне, 
й була ініціатором і натхненни-
цею приїзду української делега-
ції до Саарбрюкена, чудово мо-
дерувала наші виступи, а її про-
мова на урочистому відкритті 
Книжкового ярмарку виклика-
ла величезний інтерес. І схваль-
ні оплески. 
 Переклади наших творів чи-
тали талановиті актори, і діти 
так щиро й радісно реагували 
на кумедні історії з моєї книж-
ки «Слон на ім’я Ґудзик», веселі 
оповідки з книжки Зірки Менза-
тюк «Зварю тобі борщику», а під-
літки ставили такі цікаві запи-
тання Володимиру Аренєву, ав-
тору роману «Душниця», що ми 
переконалися: українська книж-
ка може бути цілком конкурен-
тоспроможною і щодо змісту, і 
щодо художнього оформлення. 
До речі, ілюстрації блискучої 
художниці Катерини Штанко до 
казки «Царівна жаба» справили 
на виставці справжній фурор, а 
інтерв’ю з представниками твор-
чої майстерні «Аґрафка», моло-
дими художниками-графіками 
Романою Романишин та Анд-
рієм Лесівим, які представляли 
на ярмарку свою книжку «Вій-
на, що змінила рондо», потрапи-
ло на перші сторінки німецьких 
часописів. Директорка ярмарку 
пані Астрід Річ сказала мені, що 
саме завдяки інтересу до Украї-
ни вперше за 16 років до Саарб-
рюкена приїхало стільки корес-

пондентів провідних газет і теле-
бачення. 
 ■ Видавці ваші книжки не 
лише охоче друкують, а й переви-
дають. Продовження яких ваших 
творів під час численних зустрі-
чей діти найчастіше просять на-
писати?
 — Частіше за все — про Су-
перагента Гриця Мамая — саме 
тому в різний час вийшло аж 
п’ять частин цієї історії. Мені 
хотілося зробити такий собі 
творчий експеримент, подиви-
тися, як діти сприйматимуть 
іронію, гротеск, парадоксальні, 
часом доведені до абсурду, ситу-
ації. Так, мій непереможний су-
пергерой Гриць Мамай має стати 
на герць iз міжнародною бандою, 
що викрадає винахід геніально-
го українського вченого — про-
фесора Байди, за допомогою яко-
го хоче підкорити цілий світ. Аж 
тут виявляється, що шеф банди 
— це... підступна бабуся-ніндзя, 
яка вправно володіє нунчаками й 
маскується під просту вкраїнсь-
ку пенсіонерку. І діти з радістю 
сприйняли мої «правила гри». 
Адже коли надто серйозно, з пра-
вильними педагогічними акцен-
тами пишеш про головні жит-
тєві цінності, коли береш на себе 
роль ментора й повчаєш читача, 
як слід поводитись, що любити, 
а що засуджувати, то у дітей це 
часто викликає зворотну реак-
цію. Вони мають навчитися са-
мостійно мислити, аналізувати, 
ухвалювати власні рішення. А 
коли все це подавати через дина-
мічний закручений сюжет, ней-
мовірні події, несподіваних ге-
роїв — діти сприймають це лег-
ко й невимушено, роблять влас-
ні висновки, вирішують — як би 
вони вчинили у подібній ситу-
ації, на чий бік стали б? І ще, я 
впевнена, що жодна найправиль-
ніша, найпатріотичніша книж-
ка, якщо вона нудна, не може за-
хопити дитину й примусити до-
читати її до кінця. Тому в моїх 
фантастичних, пригодницьких, 
казкових повістях стільки ку-
медних, несподіваних, парадок-
сальних ситуацій, мої герої роз-
мовляють живою мовою, а їхні 
улюблені слівця потім повторю-
ють читачі. І це мене тішить най-
більше.
 Саме тому непереможному 
супергерою Грицеві Мамаю до-
помагає сором’язливий, тро-
хи закомплексований тарган 
Едик, який має інтелект члена-
кореспондента академії наук і 
пишається тим, що його роди-
чі є скрізь. Адже з їхньою допо-
могою він може збирати таємну 
інформацію та знешко джувати 
лиходіїв. Особливо смішить ді-
тей образ підступної лиходій-

ки бабусі-ніндзя, яка розмо-
вляє прокуреним басом і лаєть-
ся неукраїнською мовою, її вір-
ного прислужника бультер’єра 
Льосіка та двох здорованів-ма-
фіозі, котрі бояться лоскоту — 
саме так у них можна вивідати 
найстрашніші секрети. А роз-
важаються ці поганці, відрива-
ючи мухам лапки. Мені було ці-
каво і страшенно весело це пи-
сати. Спершу повість друкува-
лася в журналі «Соняшник», і 
я щомісяця отримувала багато 
листів, де діти просили писати 
ще й ще. Знаєте, мої перші чита-
чі вже мають власних дітей, а всі 
наклади «Суперагента 000» дав-
но розійшлися. Тому цього року 
видавництво «Українські про-
пілеї» видає цю книжку в онов-
леній редакції під назвою «Гри-
ць Мамай — Переможець Лус-
катого Монстра». 

«У нас дуже хороші діти»
 ■ Наприкінці березня ви були 
в Краматорську і Костянтинівці. 
Які думки та враженння звідти 
привезли? 
 — Це міста, які пережили 
жахіття окупації, і зрозуміло, 
що й сьогодні місцеві мешканці 
живуть у постійній напрузі. Ми 
знаємо, які настрої були на Дон-
басі завдяки агресивній російсь-
кій пропаганді. Але після «друж-
ніх обіймів» російських «визво-
лителів» та «сепарів», у багатьох 
людей ставлення до Москви різ-
ко змінилося. Взагалі, на сході 
України я була втретє. Вперше 
потрапила туди ще на початку 
80-х. Мене тоді запросили в До-
нецьк на семінар молодих авто-
рів, де я познайомилася з Іго-
рем Жуком, Андрієм Курковим, 
Наталею Хаткіною. З тієї поїзд-
ки запам’ятала лише чудові ав-
торські пісні Ігоря Жука, а про 
Донецьк, окрім безлічі квітучих 
троянд у центрі міста, вражень 
не залишилося жодних. Типове 
промислове місто із сталінсько-
хрущовсько-брежнєвськими бу-
динками-коробками та похмурі 
обличчя «будівників комунізму» 
на вулицях.. 
 Наприкінці 2013 року, коли 
вже почався Майдан, «Видавниц-
тво Старого Лева» запропонувало 
мені поїхати в Донецьк на зуст-
річ iз читачами. Це була одноден-

на поїздка. У самісінькому цент-
рі Донецька — бульвар Пушкіна, 
обсаджений чудовими деревами, 
розкішні будинки, дорогі рестора-
ни і маленька книгарня, яка на-
зивалася «Птічкін дом». Там пра-
цювали милі жінки, які хотіли 
пропагувати й українську книж-
ку. У мене було п’ять виступів за 
один день — у кількох школах і 
в книгарні. Діти, з якими зустрі-
чалася, дуже гарно мене прий-
мали, жодної ворожості чи звер-
хнього ставлення до української 
мови я не помітила, вони сміяли-
ся, коли герої моєї книжки «Різ-
двяна історія від слона Ґудзи-
ка» потрапляли в якусь чергову 
кумедну ситуацію, намагалися 
ставити запитання українською 
мовою, часом добираючи сло-
ва, перестрибуючи з української 
на російську. Вже на перших зу-
стрічах розкупили всі мої книж-
ки. Виявилося, що видавництво 
не сподівалося, що буде такий по-
пит на мого чарівного слоника, і 
привезло в Донецьк лише кілька 
пачок книжок. 
 Існує стереотип, що на сході 
більшість людей не хоче бути Ук-
раїною, вороже до неї налашто-
вана. Але це не так. У мене зали-
шилися позитивні враження від 
спілкування з читачами і в Кос-
тянтинівці, і в Краматорську. 
Думаю, саме через літературу, 
мистецтво можна залучати ді-
тей до української мови, культу-
ри і розуміння того, що вони — 
українці. І робити це мають люди 
розумні, професійні й відпові-
дальні, які не підмінятимуть по-
няття патріотизму піснями Поп-
лавського і жахливою псевдопат-
ріотичною літературною попсою, 
якої, на жаль, досить багато. 
 ■ Сучасним дітям часто дуже 
складно догодити: те нецікаво, 
інше — прісно...
 — Я не прихильниця того, що 
все треба будувати на гегах, роз-
вагах, іронії. Я жартую, але не 
висміюю тих, хто доносить ідею: 

ми сильні, відважні, неперемож-
ні. Сміх — це прекрасна зброя, ти 
нездоланний, якщо вмієш смія-
тися з жорстокого і безжально-
го ворога.Тому намагаюся гово-
рити про це зі своїми читачами у 
книжках «Таємне товариство бо-
ягузів» і «Таємне товариство бре-
хунів». Коли тебе зламали, при-
низили, змусили підкоритися, 
ти не можеш себе поважати. Лю-
дина, яка не має почуття влас-
ної гідності — не поважатиме ні 
себе, ні інших. А от подолавши 
свій страх, ти стаєш неперемож-
ним. Так, ми знаємо, що відбува-
лося в донецькому аеропорту, що 
робили з нашими бійцями, які не 
схотіли відступати. Та якщо ми 
хочемо залишатися нацією, хо-
чемо залишатися Україною — 
про це дітям варто говорити. 
І не розмазувати це як манну 
кашу, і не робити це солодкаво, 
не доводити до абсурду, як у нас 
часто це буває. Про яку повагу 
до мови можна говорити, якщо 
чуєш пісню: «Ніжний шепіт,/ 
душі трепіт,/лине з серця,/ як 
з відерця,/рідна мова, колиско-
ва»?!
 ■ Як ставитесь до нарікань на 
кшталт «ці сучасні діти...»
 — У нас дуже хороші діти. І 
це один iз найбільших здобут-
ків за 25 років нашої незалеж-
ності. Уже немає того страшно-
го бар’єру, коли міська дитина з 
україномовної родини мала до-
лати у собі комплекс меншовар-
тості, постійне відчуття, що ти — 
не такий, як решта твоїх ровес-
ників. Сьогодні я не бачу зверх-
нього ставлення до української 
мови, як це було за радянських 
часів. Діти цілком вільно спіл-
куються нею, навіть якщо вдо-
ма розмовляють російською. І це 
дуже важливо, бо в нашому сус-
пільстві відбувся злам стереоти-
пів. Усупереч усім намаганням 
великого просвітителя часів зо-
лотого батона — товариша Та-
бачніка.

ДІЙОВІ ОСОБИ■

Нетаємне 
книголюбів

Письменниця Леся Воронина вчить дітей 
переборювати страхи, доносить ідею, що 

ми — непереможні, а образи синьомордів 
списувала з нещодавньої влади

Валентина САМЧЕНКО

Майже кожного не оминає цікавість: яке те надзвичайне місце, де 
письменник творить свої історії для читачів, сідає — i на аркуші чи 
екрані ноутбука з’являються нові герої та їхні історії?! Лесю Во-
ронину з художницею Катериною Штанко я бачила на презентації 
їхньої книжки «Сни Ганса-Християна», яка трохи згодом отримала 
першу премію «Найкраща книга України-2009». Потім була зустріч 
у зеленому театрі одного з київських парків: пані Леся у компанії з 
письменницею Ірен Роздобудько розповідала там дітям про Ням-
ликів і синьомордів. «Таємне товариство боягузів» і його продов-
ження «Таємне товариство брехунів» стали переможцями конкурсу 
«Дитяча книга року ВВС-2012». Із задоволенням я нещодавно спо-
стерігала за обговоренням цих загадково-патріотичних детективів 
четвертокласниками однієї зі столичних шкіл, на якому була за про-
відника авторка, яка не оминала, спілкуючись, назвати твори по-
суті конкурентів Марка Твена, Роальда Дала. Взагалі, Леся Воронина 
трохи не щодень зустрічається із юними читачами: у Києві, Львові, 
Миколаєві, на сході країни. 
Коли вдалося віднайти вільне вікно для інтерв’ю, письменниця за-
пропонувала зайти до неї у гості... І тепер я знаю, що натхнення 
до пані Лесі останніми роками зазирає крізь просторі вікна світлої 
однокімнатної квартири на дванадцятому поверсі. Напевно, воно 
облюбувало розкішне велике дерев’яне крісло-гойдалку, яке в авто-
рки двадцяти дитячих книжок — від мами. А різні дивовижні історії, 
за словами письменниці, вона почала вигадувати ще у дитинстві.

Леся Воронина з учнями київської гімназії №56.❙
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Бавитися 
екологічно
Яскравий 
розпис 
рослинними 
мотивами у 
жовто-зелено-
червоному колориті 
— у столичному музеї
Євгенія МАЛІНЕВСЬКА

Сьогодні у Музеї Івана 
Гончара у Києві відкриєть-
ся виставка «Яворівська іграшка». Будуть представлені 
експонати з колекцій львівського Музею етнографії та 
художнього промислу НАН України, Національного цент-
ру народної культури «Музей Івана Гончара» та приватної 
колекції Оксани Когут та Остапа Сойки. Також презентува-
тимуть забавкарський проект цих майстрів «Грайся!».

 Осередком виготовлення яворівської дерев’яної 
іграшки є місто Яворів з прилеглими селами, що на 
Львівщині. Місце походження та самобутність таких 
забавок є орнаментика та колорит, які мають анало-
гії у розписі  скринь, вишивці, ткацтві Яворівщини і не 
мають аналогів в інших місцевостях України. Глибоку 
традиційність та високу мистецьку вартість яворівської 
іграшки посилюють її функціональні якості — еколо-
гічність, завдяки використанню дерева та безпечних 
для здоров’я барвників, а також виразні ігрові можли-
вості, зокрема здатність створювати рух та звук.
 Письмові джерела засвідчують, що робити дерев’яні 
іграшки у Яворові почали ще у ХVІІ столітті. Актив-
ним періодом для яворівського забавкарства були роки 
останньої третини ХІХ — початку ХХ століть. Іграш-
ками майстрів з Яворова та довколишніх сіл бавилися 
діти у Польщі, Німеччині та інших європейських краї-
нах. Саме наприкінці ХІХ століття у Яворові була ство-
рена Забавкарська школа — перша і єдина на території 
України, яка проіснувала до Першої світової війни. У 
1943 році школа відновила свою діяльність ще лише на 
один навчальний рік. 
 На початку минулого століття, у 20-30-х роках, 
на Малому Передмісті Яворова іграшки майструва-
ли близько 75 родин, зокрема Бриндасів, Горбульків, 
Горохів, Гдулів, Приймів, Ференців. Уже після війни 
працювали майстри В. Прийма, С. Тиндик, С. Фірчук, 
С. Лопачак, С. Горох, В. Айхлер, С. Процик, І. Ліщин, 
О. Кокоруз та інші. 
 На початку складних 90-х років на Малому Передмісті 
іграшки виробляли лише два майстри — Ю. Прийма та 
С. Лопачак. А вже на початку 2000-х традиції яворівсь-
кого забавкарства продовжили родина Ольги та Василя 
Логинів, Євген Ференц. «Завдяки усім народним майс-
трам, які працювали в осередку, успадковували прийоми 
творення іграшки й тактовно запроваджували нововве-
дення, витворився феномен яворівської іграшки. Твори 
яворівських майстрів збереглися в українських та закор-
донних музейних і приватних збірках, часто без зазначен-
ня авторства», — зазначають у «Музеї Івана Гончара».
 У 2009 році продовжувати традиції яворівської 
іграшки вирішили Остап Сойка та Оксана Когут. Майс-
три народилися на Яворівщині у містечку Івано-Фран-
кове (до 1946 року Янів). Спочатку разом шукали арте-
факти, збирали спогади на території Яворівщини, вивча-
ли пам’ятки забавкарства у музеях і приватних збірках. 
Нині працює майстерня Остапа Сойки та Оксани Когут. 
Майстри створюють узвичаєні типи — коники, візочки, 
пташки, меблики, деркачі, тарахкальця, а також пропо-
нують нові, продиктовані власним досвідом та розумін-
ням традиції. Пріоритетом є збереження автентичного 
образу яворівської іграшки, який визначає виразна ла-
конічність столярної форми, яскравий розпис рослинни-
ми мотивами у жовто-зелено-червоному колориті. Остап 
Сойка та Оксана Когут є активними учасниками виста-
вок та фестивалів у Львові, Києві, Коломиї, Чернівцях. 
Їхнi роботи бачили Загреб (Хорватія), Бююкчекмедже 
(Туреччина), Люблін (Польща), Ватикан (Італія). 
 Виставка триватиме до 8 серпня. Постійно проводи-
тимуть — за попереднім записом — майстер-класи з роз-
мальовування яворівської іграшки. 
 «Іграшка є важливою складовою культури народу, 
— переконує психолог, кандидат наук Олена Вовчик-Бла-
китна. — Яка культура, такі й іграшки. Вона є знаряддям 
культури в особливій згорнутій формі, передає стан су-
часної культури... За допомогою іграшки дитині пере-
дається сама суть, серцевина людських стосунків, ро-
зуміння світобудови і місце людини у світі». ■

■«Автори книжок були такими собі 
небожителями»
 ■ Колись ваша мама згадувала, 
що уже років iз шести ви казали, що 
будете письменницею. А коли ви у 
дорослому віці усвідомили, що нею 
уже стали?
 — Досить довго мені було якось 
незручно казати, що я — письменни-
ця. Правда. Бо для мене автори кни-
жок, якими я зачитувалась, які бага-
то в чому мене сформували, були та-
кими собі небожителями. Хоча росла 
у творчому середовищі — мама була 
перекладачкою і письменницею, до 
нас приходили її колеги, ми часто 
бували в Ірпінському будинку твор-
чості письменників. Але ставлення 
до літератури було настільки побож-
ним, що я вважала — якщо писати, 
то або геніально, або ніяк.
 ■ Чому пишете саме дитячі 
книжки?
 — Знаєте, мені завжди хотіло-
ся писати саме для дітей. Скільки 
себе пам’ятаю, у голові у мене ніби 
самі собою складалися різні історії: 

свої, власні, неподібні до книжко-
вих. Спершу я була впевнена, що це 
властиво кожній людині і дуже зди-
вувалася, коли зробила відкриття 
— це тільки в моїй голові весь час 
«крутяться» неймовірні сюжети 
майже про все, що я бачу навколо 
себе. Згодом почала все те записува-
ти, але досить довго своє писання ні-
кому не показувала, була страшенно 
вимогливою до себе. І минуло досить 
багато часу, поки я від цього виліку-
валася та «розсекретила» свої літе-
ратурні спроби.
 ■ Головний герой ваших «Таєм-
них товариств...» спочатку не надто 
сміливий. Ви хочете переконати ма-
лих читачів у тому, що можна пере-
бороти страх, тому що переборювали 
його дитиною самі?
 — Цієї весни запросили мене на 
зустріч iз шестикласниками з різних 
київських шкіл до Дитячої бібліоте-
ки імені Тараса Шевченка — хлоп-
ці схожі на задерикуватих півників, 
випендрюються перед незнайомими 
дівчатками, ставлять «незручні» за-
питання, чекають, як я на них зре-
агую. Коли ж діти відчули, що го-
ворю з ними на рівних, почали слу-
хати, розуміти і вірити мені. Ми го-
ворили про те, як перемогти свій 
страх. Раптом один хлопець запи-
тав: «А чого боялися ви, коли були 
дитиною?» І я розповіла про свою 
виховательку Ольгу Іванівну, про 
те, як через неї почала боятися тем-
ряви, бо мені здавалося, що вона під-
стерігає мене у темряві довжелезно-
го коридору нашої комуналки. І як 
страшенно зраділа, коли ми переї-
хали у нове помешкання, бо вірила, 
що Ольга Іванівна мене там не знай-
де. Як під час денного сну треба було 
лежати із заплющеними очима так, 
щоб не ворушилися повіки й удава-
ти, що спиш. Бо вихователька ходи-
ла між рядами ліжок і відстежува-
ла, чи, бува, хтось не прикидається, 

а якщо ловила тебе на цьо му «зло-
чині», то щипала з вивертом так, що 
лишалися синці. І тоді я придумала 
хитрість — кожного дня, коли нас 
вкладали спати вдень, почала вига-
дувати «серіали», які завжди закін-
чувалися щасливо. Це була втеча від 
того кошмару. «Чому ж ви не роз-
повіли батькам про те, що вона з 
вами робить?» — вражено запита-
ли шестикласники. «Бо нас прив-
чали до думки, що дорослі завж-
ди праві. Я просто не уявляла, що 
повірять мені, а не всевладній Оль-
зі Іванівні». На щастя, сьогодніш-
ні діти зовсім інші — вони б точно 
не змовчали. 
 ■ Ви з дитинства багато чита-
ли, вас батьки орієнтували у літе-
ратурі. Які найяскравіші спогади з 
того часу? 
 — Упевнена: щоб діти схотіли 
читати книжки — батьки, вчителі, 
письменники мають розумно й делі-
катно залучати, заохочувати їх до 
цього. У нас вдома справді був культ 
книжки. Пригадую, як я, ще зовсім 

маленька, прокидаюсь уранці й по-
чинаю роздивлятися книжки у ви-
сочезних книжкових шафах, яки-
ми були відгороджені наші з сест-
рою ліжечка. І передчуття, що в тих 
книжках є якісь дивовижні таємни-
ці і що сьогодні ввечері тато знову 
читатиме якусь чудову казку, роби-
ло мене щасливою.

«Наклад навіть двадцять тисяч 
примірників аж ніяк не може 
зробити автора мільйонером»
 ■ Ви ведуча на Радіо «Культура». 
Це дає можливість постійно спілку-
ватися з митцями, бути у курсі всіх 
культурологічних подій і проблем. 
Поєднання цього з письменницькою 
роботою додає гармонії в життя?
 — На радіо я почала працюва-
ти майже випадково. Якось мене за-
просила до себе на передачу Світла-
на Короненко, а тодішній директор 
Радіо «Культура» Леонтій Дацен-
ко почув нашу розмову і того ж ве-
чора подзвонив мені додому, сказав, 
що я «радійна людина» і запропону-
вав вести літературні передачі. Для 
мене це був надзвичайно цікавий до-
свід, особливо коли доводилося вес-
ти передачі у прямому ефірі. Саме за-
вдяки радіо я познайомилась з диво-
вижними людьми, без яких сьогодні 
не уявляю свого життя. Я навіть не 
здогадувалася, що «Культура» має 
стільки слухачів. Спершу ніяковіла, 
коли десь у тролейбусі мене пізнава-
ли «по голосу» й запитували: «Ви — 
Леся Воронина?» і говорили якісь 
гарні слова, згадували мої передачі. 
Особливо подобалось те, що не було 
жодних вказівок «згори», — кого 
я маю запрошувати і про що гово-
рити. Можливо, тому й працюю на 
радіо вже майже 20 років.
 ■ Як вам, казкарці, жилося за ра-
дянських часів?
 — Хоча писати я почала досить 
рано, однак за радянських часів 
жодної моєї книжки не вийшло. 
Перші мої книжки з’явилися лише 
на початку дев’яностих. Особливим 
етапом у моєму житті і, можливо, 
найважливішим, була робота в ди-
тячому журналі «Соняшник». Наш 
часопис став ровесником незалеж-
ності і ми намагалися робити його 
по-новому — без заідеологізованос-
ті, без обов’язкового висвітлення 
«червоних дат календаря». Хотіло-
ся, щоб наші діти зрозуміли, що ук-
раїнський журнал може бути ціка-
вим, сучасним, говорити з дитиною 
щиро й відверто. Початок 90-х — то 
був час великих сподівань і загаль-
ного піднесення. 
 Наш «Соняшник» виходив ней-
мовірним, як на нинішні часи, на-

кладом — 100 тисяч примірників! 
Спершу я працювала літературним 
редактором, а через півтора року 
мене таємним голосуванням обра-
ли головним редактором часопису. 
У ті романтичні часи, коли ми тіль-
ки вчилися жити по-новому, це була 
досить поширена практика. А що я 
ніколи не збиралася бути «началь-
ством», то в нашому журналі пану-
вала дуже демократична атмосфера. 
Редакція перетворилася на творчу 
лабораторію, де головним критерієм 
був талант і професійність письмен-
ника, художника чи журналіста. У 
«Соняшнику» я пропрацювала 16 
років і, попри всі труднощі, кризи 
та «наїзди» з боку малих і великих 
крокодилів, то були, напевно, най-
щасливіші роки мого життя. Знає-
те, журнал припинив своє існуван-
ня 2007 року, але я й досі зустрічаю 
«соняшникових» дітей. Ось кілька 
днів тому, у Вінниці, під час презен-
тації своєї нової книжки «Слон на 
ім’я Ґудзик» до мене раптом підій-
шов цілком дорослий хлопець і поп-
росив підписати йому книжку. А 
коли помітив мій здивований пог-
ляд — пригоди слона Ґудзика я пи-
сала для малечі — пояснив, що ми 
знайомі ще з 2005 року, коли він 
приїжджав iз Донецька до Києва, 
як переможець конкурсу журналу 
«Соняшник» на найкраще опові-
дання, і я йому ту премію вручала. 
Впізнати його було складно, бо від-
тоді Микола Єрьомін виріс так, що 
тепер я ледве сягаю йому до плеча. 
Хлопець розповів, що коли на сході 
почалась війна, він переїхав до Він-
ниці, куди перевели Донецький уні-
верситет. Зараз він знімає авторське 
кіно і пише для дітей. І ще він ска-
зав, що саме «Соняшник» допоміг 
йому повірити у власні сили.
 ■ Пані Лесю, ваші книжки вида-
ють і перевидають. Чи можливо в 
Україні прожити на письменницькі 
гонорари? 
 — Поки що і я, і всі мої колеги-
письменники мають заробляти на 
життя, працюючи журналістами, 
викладачами, сценаристами. Ча-
сом їхнє заняття на «основній ро-
боті», наприклад, на якійсь реклам-
ній фірмі, де платять реальні гроші, 
на які можна прожити й утримува-
ти сім’ю, залишає зовсім мало часу 
на писання. 
 Розумієте, в усьому світі пись-
менники отримують певний від-
соток від продажу їхніх книжок, 
а отже від тиражу. Тому наклад у 
три, п’ять чи навіть двадцять ти-
сяч примірників аж ніяк не може 
зробити автора мільйонером. Але 
я сподіваюсь, що незабаром і в нас 
з’являться справжні дитячі бест-
селери і їхні автори розсікатимуть 
простори Україні на розкішних лі-
музинах. Ну гаразд, хай навіть на 
скутерах чи велосипедах. (Смієть-
ся). Але при цьому хай їхні гонора-
ри забезпечують нормальне життя і 
дають змогу писати не уривками — 
у проміжках між зароблянням гро-
шей, а тоді, коли є відповідний на-
стрій, класна ідея і можливість уса-
мітнитись зі своїм ноутбуком. 
 ■ Для вас дуже важливе вшану-
вання пам’яті Євгена Гуцала. На 
вашу думку, вдасться перемогти 
«Кутузова»? 
 — Здається, перемогли. Доку-
мента не бачила, але неначе рішен-
ня ухвалили. Гадаю, що переймену-
вання провулку Кутузова — це у Пе-
черському районі Києва — на прову-
лок Євгена Гуцала важливе не лише 
для мене. Чому в центрі столиці Ук-
раїни мають залишатися вулиці, що 
носять імена російських воєначаль-
ників, які служили імперії, перетво-
рюючи сусідні народи на підданців 
російського царя? І особливо дореч-
но, щоб цей провулок носив ім’я ав-
тора «Ментальності орди» — книж-
ки, яка вийшла 1996 року, вже піс-
ля раптової смерті Євгена і в якій 
він передбачив російську агресію і 
нинішній розвиток подій у Криму і 
на сході.  ■

Традиційна яворівська іграшка.
Фото Музею Івана Гончара.
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Такою письменницю бачить 
художниця Катерина Штанко.
Фото з власного архіву.
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Тетяна ЗІНЧЕНКО

Як втілюються мрії (і не лише 
полуничні, просто полуниця 
сприяє втіленню мрій) — ділить-
ся своїми міркуваннями радіо-
ведуча програм НРКУ і поетеса 
Оксамитка Блажевська. Власне, 
з її полуничного пирога, який 
вона спекла на власний день 
наро дження, і почався мій но-
вий полуничний сезон. Пиріг був 
настільки смачний, ароматний і 
простий водночас, що в мене та-
кож з’явилася мрія: аби полунич-
ний сезон тривав нескінченно. 

 Слава про Оксамитчин по-
луничний пиріг розлетілася так 
швидко, як червоніють зараз на 
грядках полуниці. Свій рецепт 
радіоведуча не стомлюється 
повторювати всім «спраглим», 
не приховуючи, що сама у за-
хваті від полуничної випічки. 
«Давно мріяла таку смакоту 
приготувати. І от це нарешті 
сталося, — розказує, як прос-
то втілити мрію в життя Окса-
митка. — І це не тільки смако-
та: цей пиріг має пречудовий 
спокусливий вигляд — так і хо-
четься його скуштувати.
 Внизу має бути тісто, потім 
на нього викладають полуниці, 
а зверху треба полити сметан-
ною заливкою. Для тіста пот-
рібні такі інгредієнти: 200 гра-
мів борошна (я брала цільно-
зернове, але можна й звичай-
не вищого сорту, тоді тісто буде 
світлішим), 100 грамів вершко-
вого масла, яйце, столову лож-
ку цукру. Для начинки пот-
рібно: 300-400 грамів полуни-

ці, 300 г сметани жирністю 15-
20%, 3 яйця, 80-100 г цукру, 
чайну ложку ванільного цук-
ру, 2 столові ложки борошна».
 Спочатку готуємо тісто, 
продовжує Оксамитка. Верш-
кове масло ріжемо на маленькі 
шматочки і змішуємо з борош-
ном. Має вийти крихке тісто. 
Робимо невеличке заглиблення 
в тісті, вбиваємо туди яйце, до-
даємо зверху цукру. Починає-
мо потроху розмішувати, спо-
чатку яйце з цукром, потім — iз 
борошном. Спочатку тісто може 
прилипати до рук і розсипати-
ся на шматочки, але чим далі ви 
його вимішуєте, тим воно біль-
ше злипається всередині. Замі-
шане тісто скачати в кулю, за-
горнути в харчову плівку і пок-
ласти на півгодини в холодиль-
ник. Поки тісто охолоджується, 
беремо полуницю, добре проми-
ваємо її під водою, відриваємо 
листочки і даємо їй обсохну-
ти на пергаментному папері. 
Потім полуницю можна порі-
зати на половинки або четвер-
тинки. Далі готуємо сметан-
ну заливку для пирога. У мис-
ці збиваємо вінчиком чи мік-
сером яйця, цукор і ванільний 
цукор. Потім додаємо сметану і 

борошно, і ще раз добре зби-
ваємо. Дістаємо тісто з холо-
дильника і викладаємо у форму 
для випічки, при цьому зробив-
ши бортики. На тісто викладає-
мо полуницю і заливаємо сме-
танною заливкою. Ставимо по-
луничний пиріг у розігріту до 
180-200 градусів духовку. Ви-

пікаємо пиріг приблизно 45-50 
хвилин. Заливка ще може бути 
м’яка, але не хвилюйтеся: вона 
застигне повністю, коли пиріг 
охолоне.
 А ще Оксамитка Блажевсь-
ка радить скуштувати літній торт 
рибалки. Добре рибалкам — та-
кий чудовий торт їм присвяче-
ний! Утім такий може приготу-
вати кожен. Це дуже смачний 
торт, для приготування яко-
го духовка не потрібна. Просто 
треба мати кілька інгредієнтів, 
а саме: 100 г вершкового масла, 
300 г вівсяного печива, 200 мл 
вершків 30% жирності (мож-
на брати й 20%), 2 чайні ложки 
ванільного цукру, півкілограма 
свіжих полуниць.
 Спочатку треба розтопи-
ти масло і почекати, поки воно 
охолоне. Тим часом можна по-

кришити печиво. Змішує-
те печивні крихти з 

маслом до однорід-
ної консистенції. 

Викладаєте в 
круглу форму 
з пергамент-
ним папером, 
робите борти-
ки. І ставите на 

годину в холо-
дильник. Тим ча-

сом збиваєте міксе-
ром вершки, додаєте до 

них ванільний цукор. Очищуєте 
полуницю і нарізаєте скибочка-
ми. Коли тісто з печива і масла 
охолоне, викладаєте частину по-
луниць у форму, вкриваєте зби-
тими вершками і прикрашаєте 
рештою полуниць. Смачного! Це 
справді дуже смачно!

 Полуничний крамбл — ще один з 
улюблених полуничних «мрій» 
поетеси. «Крамбл — це традицій-
ний англійський десерт, який я 
для себе відкрила рік тому, прос-
то замовивши в одному кафе де-
серт із такою назвою, — каже 
вона. — Виявляється, його дуже 
легко приготувати вдома. І не 
лише з полуницею, а й з чорни-
цею, смородиною, суницями. 
Цей десерт складається з трьох 
шарів: нижній — це полуниця, 
середній — тісто-крихта, і вер-
хній — морозиво. Уявили такий 
кулінарний шедевр? Тож при-
ступайте до його приготування. 
Складники такі: 500 г полуниці, 
одна четверта чайної ложки ко-
риці, 3 столові ложки цукру, дві 
третини склянки борошна, 50 г 
вершкового масла, цукрова пуд-
ра, лимонний сік.
 Змішуємо корицю, цукор і 
борошно. Нарізаємо в цю суміш 
шматочками охолоджене вер-
шкове масло. Змішуємо все до 
стану крихти. Форму або зма-
щуємо вершковим маслом, або 
кладемо туди пергаментний па-
пір, тоді змащувати не потріб-
но. Вимиту і обсушену полуни-
цю викладаємо у форму, перед 
цим розрізавши великі ягоди на 
2-3 частини. Посипаємо зверху 
цукровою пудрою і поливаємо 
трошки лимонним соком. На 
полуницю викладаємо пісоч-
ну крихту і ставимо в розігрі-
ту духовку. Запікаємо при тем-
пературі 180-200 градусів 15-20 
хвилин до золотистого кольору. 
Коли подаємо на стіл, додаємо 
зверху кульку морозива.
Смачного! ■
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Ягідна радість iз сметаною
 Отож на всіх городах,та 
і на базарних рядах також, 
нині у фаворі — полуни-
ця. Не хочеться пропуска-
ти жодного дня цього благо-
датного сезону: їсти її просто 
так, готувати з нею десерти, 
пекти пироги,варити варе-
ники, супи, нарізати салати. 
Ніщо так не збуджує кулінар-
ну фантазію, як полуниця: 
барвиста ягода сама по собі 
сприяє настрою. Отож хоче-
те —помийте ягоди під про-
точною водою і вже смакуй-
те ними на здоров’я, а хочете 
— організуйте собі незабут-
ній день чи вечір iз полунич-
ним присмаком. Мій коле-
га Сергій, приміром, відра-
зу ж диктує просту і незамо-
рочливу «формулу» свого 
улюбленого полуничного десер-
ту «полуниця + сметана = йо-

гурт», і всі відразу погоджу-
ються з тим, що такий десерт 
уже став полуничною класи-
кою. У чоловіків усе прості-
ше, особливо в кулінарії, а от 
дівчата вже уточнюють свої 
нюанси цієї «класики»: сме-
тану треба замінити йогур-
том, і тоді все стане на свої 
місця. «Тільки з вершками 
і цукровою пудрою!» — роз-
палювали апетит мої племін-
ниці. Кожному, як говорить-
ся, своє, а я десь надибала на 
висновки вчених iз Ноттін-
гемського університету, які 
вивели формулу ідеального 
смакового поєднання полуниці 
з вершками: для того щоб пов-
ністю насолодитися смако-
вими якостями страви, пот-
рібно сім ягідок полуниці — 
приблизно 210 г — і 105 г вер-
шків. До того ж у ході цього 
дослідження виявилося, що 

найкраще доповнення до по-
луниці — йогурт, iз тим пояс-
ненням, що смак йогурту доз-
воляє повною мірою відчути 
аромат ягід. 

«Проста полунична класика» 
— і полуниці, запечені 
з вершками
 Улюблене зі студентства 
— свято душі, радість від чер-
гового подоланого іспиту, зус-
тріч літа — цей список кожен 
може продовжити, втім, такі 
приємні миттєвості і снують 
власну історію найкращих 
спогадів. Миєте полуниці, 
розкладаєте на змащене мас-
лом чи викладене пекарським 
папером деко, викладаєте по-
верху крем iз білка, цукро-
вої пудри, лимонного соку 
(інгредієнти беруться на око: 
цукрова пудра — скільки ви 
звикли і дозволяєте собі у ви-
пічці, білків — з 2-3 яєць на 
півкілограма полуниці, ли-

монного соку — кілька кра-
пель, ваніліну — на кінчику 
ножа). Зверху, за бажанням, 
можна горішки, мигдальну 
чи кокосову стружку, цукати 
чи насіння, не забувайте,що 
полуниця любить тих, хто не 
стомлюється фантазувати. І 
в духовку — до ледь рум’яної 
скоринки вершків. І влашто-
вуйте полуничну вечірку!
 А ще із швидких, але дуже 
смачних полуничних рецеп-
тів, з особливим акцентом на 
корисність, треба згадати  полу-
ничне смузі і відразу ж його при-
готувати, бо це просто. Такий 
сніданок вас справді не підве-
де. Візьміть по склянці кефіру 
і полуниці (почищеної і поми-
тої), столову ложку вівсяних 
пластівців (які не потребують 
варіння), чайну ложку меду і 
половину чайної ложки насін-
ня льону і збийте в блендері. 
 Насолоджуйтеся, це літо, 
друзі! ■

ДО СЕЗОНУ

Полювання на полуницю
Символ богині Венери на тарелі

■ ПРО ЗАПАС

 Різні способи зберегти ягоди на зиму
 Полуниця не втрачає свого аромату та барвистості і 
взимку, особливо заморожена. Тому вже зараз потріб-
но подбати і про довгі зимові вечори з полуничкою. Якщо 
її заморозити — взимку буде запашний кисіль, чи літній 
пиріг, чи десерт, коктейль, каша чи смузі. Полуницю пот-
рібно помити, посушити і подрібнити — можна бленде-
ром, а краще — перетерти через пластмасове сито, так 
вона збереже свій колір найкраще. Перемішати з цук-
ром (на 1 кг полуничної маси — 0, 5 кг цукру), розклас-
ти в пластмасові харчові контейнери і відправити у моро-
зилку. (До речі, якщо заморозити хочеться всього і ба-
гато, а контейнерів не вистачає,виливайте підготовле-
ну масу в целофанові харчові пакети, викладайте їх у ті 
контейнери,що є, і дочекайтеся, поки вони заморозять-
ся. А потім акуратно витягуйте пакетики з контейнера і 
викладайте у морозилці один на інший, неначе цеглинки 
— таким чином і місця в морозилці буде більше, і кон-
тейнери звільняться). 
 Джем iз полуниць — те, що обов’язково має бути 
на зиму! Почистіть ягоди, помийте їх і засипте цукром у 
пропорції 1:1. Залиште постояти ніч, щоб утворився сік, 
а зранку ставте спочатку на півгодинки на повільний, а 
потім — на сильніший вогонь. Наприкінці на ягоди ви-
тисніть сік лимона, а кому подобається полуниця ваніль-
на — вкиньте дрібку ваніліну. Не забувайте час від часу 
помішувати вариво і знімати піну. Хто хоче, щоб колір 
джему i його аромат збереглися максимально природни-
ми і на довший термін, варіть джем за три прийоми по 10 
хвилин, даючи перерву на час, поки він остаточно прохо-
лоне. Готовність джему легко визначити за краплею: час 
знімати тоді, коли вона не розтікається по тарілці. Насам-
кінець смакоту розливають у стерилізовані банки і закру-
чують. Перевертати банки не потрібно.
 Полуничне желе з агар-агаром — те, що я спро-
бувала минулого року вперше і що мені дуже сподобало-
ся. Знаючи про корисність агар-агару (морські водорості, 
страви з ним не тануть у теплі і з нього вдаються чудові 
заготовки) і полюбляючи як полуницю, так і мармелад, 
я вирішила поекспериментувати. Експеримент був більш 
ніж вдалим, тому буду готувати таку смакоту знову. На кі-
лограм полуниці (перебраної, помитої і висушеної) пот-
рібно 700 г цукру і 4 чайні ложки агар-агару (продається 
в супермаркетах і аптеках). Полуницю перемішати з цук-
ром і почекати, поки вона пустить сік (3-4 години). Потiм 
довести її докипіння, знімаючи піну і помішуючи, і вари-
ти на повільному вогні 5 хвилин). Агар-агар розчинити в 
теплій воді (третина склянки) на 10 хвилин, а потiм вили-
ти у варення. Прокип’ятити на повільному вогні варення 
ще 5 хвилин, розлити по баночках, а як захолоне — за-
крити кришками і поставити в холодильник. Зберігається 
довго — може і всю зиму, але тільки в тих, у кого сила 
волі натренована дозувати смакоту. Чудовий полуничний 
мармелад готовий! 

■

Оксамитка Блажевська 
кулінарні мрії 
перетворює на смакоту.
Фото з власного архіву.

❙
❙
❙
❙

ВЛАСНИЙ ДОСВІД

Смачний сезон
Радіоведуча-поетеса Оксамитка Блажевська   
вміє готувати й подавати

■

Тетяна ЗІНЧЕНКО

Коли розрізати червону соковиту ягоду у формі сердечка навпіл 
і з’їсти ці половинки парі, така пара закохується один в одно-
го відразу і надовго. Напевне, назавжди — це вже мої роздуми 
при читанні давньої легенди про Римську імперію, де полуницю 
вважали символом богині Венери і загальновизнаним афро-
дизіаком. А відлуння Середньовіччя — це візерунки з полуниці 
на вівтарях у церквах і соборах — як символу праведності та 
досконалості. 
Інші легенди — про полуничні ванни красунь, які жили багато 
віків до нас, але володіли магією вічної молодості. Така вона, 
сила цієї смачної ягоди — полуниці або ж трускавки, як iз 
любов’ю називають її сучасники. Отож користь її приймемо як 
аксіому — навіщо доводити те, що очевидне? Хоча заради спра-
ведливості треба нагадати поради дієтологів: 100 г полуниці на 
день — наша денна норма вітаміну С. З полуниці добре почина-
ти свій день — вона нормалізує обмін речовин, додає настрою, 
аромату і кольору новому дню. Десертом iз неї добре і закінчу-
вати день — вона малокалорійна, заспокоює, насичує.
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«У високих горах я почуваюся добре. Мені набагато легше проходити 

протяжні підйоми, ніж короткі. Упродовж багатьох років я бачив, що на 
гран-турах надія зберігається до кінця. Так і вийшло. У мене були дуже 

важкі дні, але наприкінці гонки я відчув полегшення».
Вінченцо Нібалі
італійський велогонщик

УКРАЇНА МОЛОДА

Григорій ХАТА

 Після того як знаний український 
велогонщик Ярослав Попович у свої 36 
років заявив про завершення кар’єри, у 
професіональному пелетоні залишився 
лише один наш співвітчизник. Ниніш-
ній сезон Андрій Гривко розпочав iз 
перемоги на представницькому «Турі 
Середземномор’я», після чого заявив, 
що перебуває в хорошій формі. Водно-
час на першу в змагальному році еліт-
ну велобагатоденку, як і більшість зна-
кових персон велосипедного світу, 32-
річний гонщик «Астани» не заявився, 
вочевидь, економлячи сили на голов-
ні старти сезону — «Тур де Франс» та 
Олімпіаду.
 Попри те, що цьогорічна, 99-та за 
ліком, «Джиро д’Італія» виявилася не 
надто представницькою, її сюжет вий-
шов вельми захоплюючим. За відсут-
ності яскраво вираженого фаворита 
упродовж тритижневих перегонів, які 
проходили дорогами Голландії, Франції 
та Італії, в гонці вісім разів змінювався 
володар рожевої майки лідера. При цьо-

му остання, вирішальна, зміна нагорі 
генеральної класифікації відбулася за 
день до завершення перегонів, коли пе-
летон підкорив один із найскладніших 
гірських етапів.
 За підсумками цього «королівсько-
го» рейду, що пролягав в Альпах за мар-
шрутом Гійєстр (Франція) — Вінадіо 

(Італія), рожева майка перейшла у во-
лодіння лідера «Астани», італійця Він-
ченцо Нібалі. Останній, рівнинний етап 
з фінішем у Турині особливої турнірної 
інтриги вже не мав. За великим рахун-
ком, це був своєрідний етап дружби, 
на кшталт того, що відбувається на-
прикінці «Тур де Франс». Відтак збе-

реження цінного вбрання для досвідче-
ного Нібалі та його загартованих пар-
тнерів на завершальних 150 км італій-
ської рівнини виглядало простою 
справою техніки.
 А от у голландського гонщика Стеве-
на Круйсвейка з цим компонентом ви-
никли проблеми. На початку третього 
тижня перегонів 28-річний голландець 
захопив лідерство в генеральній кла-
сифікації й доволі впевнено впродовж 
п’яти етапів тримався в сідлі, наближа-
ючи таким чином свою сенсаційну пере-
могу на «Джиро».
 Утім на одному зі швидкісних 
спусків 19-го етапу, прокладеного по 
гірських серпантинах Альп, Круй-
свейк не вписався в поворот і вилетів 
з траси. На щастя, в тому місці ще ле-
жав сніг і голландець, можна сказати, 
вийшов сухим із води. Щоправда, за 
свою неуважність Стевен заплатив зла-
маним ребром та втратою лідерства в 
гонці. Нібалі ж, у підсумку, відсвятку-
вав другу в кар’єрі перемогу на «Джи-
ро д’Італія», хоча по ходу перегонів не 
надто сподівався на загальний тріумф. 
«Під час гонки в мене були проблеми зі 
шлунком, але мені не хотілося про це 
говорити. Було складно, але коли стан 
поліпшився, я знову повернувся в бо-
ротьбу», — розповів тріумфатор «Джи-
ро»-2016. ■

Григорій ХАТА

 Фіналісти Кубка 
Стенлі — «Пітсбург» та 
«Сан-Хосе» — команди-
протилежності. «Пін-
гвіни» — це колектив, 
який працює й обер-
тається навколо двох 
зірок мега-масштабу — 
канадця Сідні Кросбі та 
росіянина Євгена Мал-
кіна, до яких, на дум-
ку деяких експертів та 
уболівальників, трофеї 
повинні притягувати-
ся ледь не автоматично.  
Натомість «акули» — 
такі собі «солдати уда-
чі», для яких цьогоріч-
на участь у вирішаль-
ній серії НХЛ стала ней-
мовірним подарунком 
долі, адже на початку се-
зону на скромних хлоп-
ців із Сан-Хосе ніхто не 
ставив. 
 Утім їхнє потрап-
ляння до фіналу Кубка 
Стенлі назвати випадко-
вим аж ніяк не можна. 
Аби спробувати вигра-
ти свій перший в історії 
трофей, «акули» прове-
ли грандіозну роботу: на 
шляху до вирішальної 
стадії турніру підопіч-
ні канадського настав-
ника Пітера Дебура здо-
лали володарів Кубка 
Стенлі в 2012 та 2014 ро-
ках — титулованих «ко-
ролів» із Лос-Анджеле-
са, а в фіналі Західної 
конференції розібралися 
з «Сент-Луїсом» — крив-
дниками минулорічних 
переможців «плей-оф», 
які представляли Чи-
каго. Що цікаво, обидві 
ці серії хокеїсти «Сан-

Хосе» виграли з явною 
перевагою, а от зі скром-
ним «Нешвілом» — у 
півфіналі конференції — 
вихованцям Дебура було 
найскладніше. Для виз-
начення переможця су-
перникам довелося гра-
ти максимальну кіль-
кість поєдинків.

 Сценарій цьогоріч-
ного фіналу Кубка Стен-
лі передбачити складно. 
 Статистика остан-
ніх чотирьох сезонів 
свідчить, що перемож-
цем «плей-оф» неод-
мінно ставала команда 
з Західної конференції. 
Проте нинішній фінал 

розпочався з перемоги 
«східняків»...
 Регулярний чемпіо-
нат «Піттсбург» завер-
шив з третім очковим 
доробком, прийшовши 
на «Сході» до його фіні-
шу слідом за перемож-
цем «регулярки» — «Ва-
шингтоном».

 Утім у «плей-оф» 
сильнішими виявили-
ся вже «пінгвіни», яким 
вистачило шести мат-
чів, аби відправити на 
відпочинок столичних 
хокеїстів.
 Цікаво, що спіймати 
переможну хвилю «Піт-
тсбургу» вдалося не од-
разу. У нинішньому се-
зоні успіх прийшов до 
них лише після зміни 
наставника, яка відбула-
ся наприкінці минулого 
року. «Із таким колек-
тивом працювати одне 
задоволення», — після 
знайомства з підопічни-
ми сказав Майк Саллі-
ван. Зрозуміло, що най-
більше  компліментів 
від нового «коуча» отри-
мують зірки «Піттсбур-
га». На них, власне, тре-
нер покладає й найбіль-
ше сподівань у битві за 
Кубок. Однак перемо-
гу в першому поєдинку 
серії «пінгвінам» при-
несли далеко не найзір-
ковіші виконавці.
 Завдяки результа-
тивним кидкам грав-
ців, які проводять свій 
перший «плей-оф» у 
кар’єрі, — Конора Ширі 
та Браяна Раста — «Пітт-
сбург» став першим із 
2006 року представни-
ком «Сходу», котрому 
вдалося виграти пер-
ший поєдинок «золотої» 
серії. ■

Студентський квиток серія КВ 
№10388137, виданий Націо-
нальною академією внутріш-
ніх справ на ім’я Середа Вік-
торія Василівна, вважати не-
дійсним.  

ВЕЛОСПОРТ

Справа гірської техніки
Удруге в кар’єрі 
переможцем «Джиро 
д’Італія» став Вінченцо 
Нібалі — партнер нашого 
Андрія Гривка по «Астані»

■ ТАБЛО

 Багатоденна велогонка «Джиро 
д’Італія». Загальний залік: 1. Нібалі («Ас-
тана») — 86:32.49. 2. Чавес («Оріка») — від-
ставання 52 сек. 3. Вальверде («Мовістар») — 
+1.17. 4. Круйсвейк («Лотто») — +1.50.
 Командний залік: 1. «Астана» — 260:02.35. 
2. «Каннондейл» — +6.57. 3. «Мовістар» — 
+21.00.

■

Лідеру «Астани» Вінченцо Нібалі було нескладно «довезти» рожеву майку до фінішу 
«Джиро д’Італія»-2016.
Фото з сайта velolive.com.

❙
❙
❙

ХОКЕЙ

Вітер зі Сходу
У нинішньому сезоні за Кубок Стенлі змагаються 
скромні «акули» та зіркові «пінгвіни»

■ ТАБЛО

Національна хокейна ліга. 
«Плей-оф». Фінал. «Піттс-
бург» — «Сан-Хосе» — 3:2.

■

Уперше з 2006 року безпосередня битва за Кубок Стенлі розпочалася 
з перемоги представника Східної конференції.
Фото з сайта nhl.com.

❙
❙
❙

Гандбол
 Товариський матч. Жінки. Украї-
на — Півд. Корея — 19:25 (Левченко, 
Зоря (по 4)), 19:28 (Глібко (4)).

Стрільба з лука
 Подвійним успіхом завершився для 
українських лучниць чемпіонат Європи 
з «класики», де «золотим дублем» від-
значилася львів’янка Вероніка Марчен-
ко. Спочатку 23-річна спортсменка під-
нялася на найвищу сходинку п’єдесталу 
за підсумками індивідуальних змагань, 
а згодом — у компанії Анастасії Павло-
вої та Лідії Сиченікової — вона виграла 
командний залік.
Також в активі української збірної — і 
континентальна «бронза», яку виборо-
ли в місті Павлова, та олімпійський чем-
піон Пекіна-2008 Віктор Рубан.

Футбол
 Як повідомляють британські ЗМІ, 
новим наставником «Шахтаря» стане 
португалець Паулу Фонсека, останнім 
місцем роботи якого була «Брага». Де-
талі його контракту з «гірниками» на-
чебто вчора були узгоджені в київсько-
му офісі власника «гірників» Ріната Ах-
метова. 

* * *
 Слідом за «підписанням» Олексан-
дра Гладкого київське «Динамо» за-
ключило трудову угоду з іще одним ук-
раїнським футболістом — 26-річним 
півзахисником Артемом Громовим, який 
упродовж останніх дев’яти років грав за 
полтавську «Ворсклу». ■

ХРОНІКА■

ОГОЛОШЕННЯ■
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 — Розкажіть, як збожеволіла 
ваша дружина.
 — Ми подорожували в горах, 
де чудове відлуння. Але дружина 
звикла, щоб останнє слово завжди 
залишалося за нею.

* * *
 Ідуть два п’яні чоловіки 
нічним селом. Один каже:
 — Гайда до мене!
 — Не можу, куме. Розумiєте, 
я з вашою жінкою сплю.

 — Та я з нею кожну ніч 
сплю, то що, мені додому не 
приходити?

* * *
 Дзвонила у Прощену неділю 
в банк. Кредит так і не пробачили! 
Безбожники.

* * *
 Повісила оберіг над дверима 
від нечисті, вийшла в магазин, 
повернулася — ключ у дверях 
зламався, зайти не можу.

По горизонталі:
 1. Давньогрецький винахідник 
і математик, який жив у Сиракузах. 
5. Найбільший європейський гризун, 
чиє хутро високо цінується ще з часів 
Київської Русі. 8. Ім’я українського 
співака, виконавця пісень «А липи 
цвітуть» та «На Україну повернусь». 
9. Попереднє оголошення про подію. 
10. Один із типів письма в старовин-
них рукописах, за яким кожна літера 
виписувалась окремо, відірвано від 
сусідніх, прямо і чітко. 11. Річка, на 
якій стоїть Кіровоград. 12. Ім’я аме-
риканського співака, короля рок-н-
ролу. 13. Сусід ікса. 15. Радянсь-
кий драматург, автор сценарію кіно-
фільму «Самотнім надається гурто-
житок». 16. Спеціальний автомобіль 
або трактор, який застосовують для 
буксирування причепів з вантажем, 
гармат і т. ін. 19. Повільний старо-
винний французький танець. 22. 
Ласощі для коня. 24. Містечко на 
Житомирщині,біля якого котовці у 
1921 році розстріляли 359 учасників 
Другого зимового походу армії УНР 
проти більшовиків. 26. Соковитий 
корм для худоби, зелена маса, заква-
шена у спеціальних траншеях чи ямах. 
27. Популярний у 60-х танець. 28. Бас-
кетбольний клуб, триразовий чемпіон 
України. 29. Сторона монети, на якій 
зображена її вартість. 30. Татаро-мон-
гольська система експлуатації завой-
ованих земель шляхом різних поборів 
і грабіжницьких набігів. 31. Житловий 
масив у передмісті Львова. 32. Співач-
ка, яка представляла Україну на «Єв-
робаченні» у 2012 році. 
По вертикалі:
 1. Трискладовий поетичний 

розмір з наголосом на останньо-
му складі. 2. Король франків, який 
першим прийняв католицизм. 3. 
Звертання до заміжньої жінки в ан-
гломовних країнах. 4. Давньогрець-
кий філософ, що, за легендою, жив у 
бочці. 5. Спортивна гра, яка полягає 
у майстерності збивання кеглів запу-
щеним спеціальним м’ячем-кулею. 
6. Представник львівської субкуль-
тури ХІХ століття, де легковажать-
ся загальноприйняті норми. 7. Лі-
кар, герой «Тріумфальної арки» Ре-
марка. 14. Італійський учений, пись-
менник і філософ, автор романів 
«Ім’я троянди» і «Маятник Фуко». 
17. Ім’я засновниці медичного ба-
тальйону «Госпітальєри», яка після 
аварії повернулася до життя і днями 
одружилася. 18. Місто на Тернопіл-
лі. 20. Польова квітка. 21. Відо-
мий туристичний і культурний центр 
Італії. 23. Заключна частина твору. 
24. Бог вина у стародавніх римлян. 
25. Спроба вбивства. 26. Місто об-
ласного значення на Львівщині.
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     Зовсім недавно ми дивува-
лися зі знань дворічної перемож-

ниці шоу «Україна має талант» 
Арінки Шугалевич, яка знає пра-
пори і столиці усіх країн світу. 
А от 74-річний житель Індії Хар 

Паркаш Ріші, щоб повторити це 
досягнення, може скористатися 
шпаргалкою — на його тілі ви-
татуювано 366 прапорів, разом 
із  державними прапорами усіх 
країн світу, прапорами компаній 
та спортивних клубів. А загальне 
число татуювань перевищує пів-
тисячі. Вони у старого розкидані 
по всьому тілу: і на руках, і на 
грудях,і на спині, і навіть на по-
голеній начисто голові.
 Взагалі, встановлювати сві-
тові рекорди — хобі пана Ріші. 
Вперше його ім’я потрапило до 
Книги рекордів Гіннесса у 1990 
році, і з того часу він щонаймен-

ше 20 разів очолював різні номі-
нації. Серед них і такі дещо див-
ні, як утримування в роті 496 со-
ломинок для коктейлю чи 50 за-
палених свічок. Для того щоб 
встановити цей рекорд, Хар 
Паркаш навіть умовив стомато-
лога видалити йому усі до одно-
го зуби.
 Не відстає від старого і 
його дружина, яка потрапила 
на сторінки Книги рекордів Гін-
несса як автор найкоротшого за-
повіту. Пані Ріші розпорядилася 
своїм майном на випадок смер-
ті, написавши лише два слова 
«Усе синові». ■

ДИВАКИ

Містер Рекорд
Житель Індії видалив усі зуби 
для того, щоб потрапити до Книги 
рекордів Гіннесса

■

Аліса КВАЧ

 Зірки бувають різними. Одні міня-
ють чоловіків, як рукавички, для ін-
ших же одруження — надзвичайно 
серйозний і обдуманий крок, де вели-
ку роль відіграє не лише кохання. От і 
американська співачка Гвен Стефані, 
яка нещодавно пережила драматичне 
розлучення із рокером і батьком трьох 
її синів Гевіном Россдейлом, попри ро-
ман із кантрі-співаком Блейком Шел-
тоном, виявилася неготовою до нової 
обітниці. Днями західні таблоїди по-
ширили чутку, що співачка не прий-
няла від Шелтона пропозицію руки і 
серця і попросила зачекати.
 Як розповів популярний сайт Radar 
Online, освідчення відбулося під час 
пікніку. Блейк вирішив здивувати ко-
хану та сховав розкішну обручку від 
Tiffany вартістю 1,2 мільйона доларів 
у коробці з фаст-фудом. Проте Гвен від-
реагувала зовсім не так, як він споді-
вався. «Гвен була дуже зворушена, але 
сказала, що повинна зачекати, доки не 
буде впевнена, що так буде правильно 
щодо її дітей», — повідомив співроз-
мовник видання.
 Окрім того, видання висловлює 
припущення, що Гвен побоюється, 
що через різницю у віці (Стефані на-
разі 46 років, а Шелтону — 39) вона 

не зможе народити йому дитину. 
«Вона хвилюється, що Блейк не 
буде щасливий у такому шлюбі, 
де може ніколи не стати бать-
ком», — цитує сайт сло-
ва «друзів родини». Та й 
розлучення, хоч і завер-
шилося мирно і полю-
бовно, не минуло без-
слідно, і Стефані ще не 
готова повністю комусь 
довіритися.
 Утім і «ні» на пропо-
зицію руки і серця Гвен 
Стефані теж не відпові-
ла, так що у Блейка ще 
є шанси довести коханій 
серйозність намірів. При-
наймні спільну пісню, яка 
ввійде до нового альбому 
співачки If I’m Honest, 
вони вже записа-
ли. «Вона дуже 
щира та від-
крита, як 
це тільки 
може бути 
в пісні про 
кохання», 
— проко-
ментував 
запис Шел-
тон. ■

СТРІЛИ АМУРА

Зачекай і надії не втрачай...
Гвен Стефані не поспішає виходити заміж 
за свого бойфренда Блейка Шелтона

■

Гвен Стефані.❙

2 червня за прогнозами синоптиків

Київ: мiнлива хмарнiсть, без опадiв. Вiтер схiдний, 5-10 м/с. 
Температура вночi +11...+13; удень +19...+21.

Миргород: без опадiв. Уночi +11...+13; удень +19...+21.
Вiнниця: короткочасний дощ. Уночi +11...+13; удень 
+19...+21.
Одеса: короткочасний дощ. Уночi +15...+17; удень +19...+21.

Курорти Карпат: мiнлива хмарнiсть, короткочасний дощ. 
Славське: вночi +11...+13; удень +19...+21. Трускавець: 
уночi +11...+13; удень +19...+21. Моршин: уночi +11...+13; 
удень +19...+21.

31 травня температура води в Чорному та Азовському мо-
рях становила 20-24 градуси, у Днiпрi бiля Києва — 20.
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